
XARICDƏ YAXŞI IŞ 
TAPMAĞIN SIRLƏRI 

HƏLƏ YAŞAMAQ 
ISTƏYIRƏM...

SƏHIFƏ 8-9-da SƏHIFƏ 15-də

Almaniyada yaşayan soydaşımız 
Aydan Bağırova: “İş elanınıza 
cavab gəlməməsi əsla sizin 
bacarıqsızlığınız demək 
deyil. Ruhdan düşməyin. 
Müraciət etməyə davam 
edin, israrlı olun. Belə 
insanlar tezliklə arzuladığı 
işə sahib olurlar”.

Tofiq Ağababayev: “Atam hərbçi 
idi. Repressiya qurbanı oldu. 37 yaşı 
vardı. “Xalq düşməni”nin oğlu 
kimi oxumaq, yaşamaq 
asan deyildi. Mənim onda 
9 yaşım vardı. Valideynlər 
istəmirdilər ki, uşaqları 
mənim yanımda 
otursunlar”. 

KLUBLARIMIZIN REKORD 
TRANSFER XƏRCLƏRI

Bu yay klublarımız transfer 
bazarında ciddi aktivlik nümayiş 
etdiriblər. Təmsilçilərimizin demək 
olar, hər birinin heyətində köklü 
dəyişikliklər olub. Hətta oyunçu 
alış-verişində, adətən, passiv 
görünən, “nöqtə” transferlər 
etməyə çalışan “Qarabağ” da 
prosesdən kənar qalmayıb. 

SƏHIFƏ 16-da

ÜÇ ƏSRİN QƏZETİ
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Istehlak 
kreditlərinə 
artan maraq

“Esse 
yaza 

bilərsənmi?”

Köhnə 
avtomobillər 

bahalaşır

OTUZ ILLIK PROBLEMLƏR SAATLAR IÇINDƏ HƏLL EDILDI

Cəmi bir gün davam edən lokal tədbirlər 
nəticəsində Azərbaycan beynəlxalq 
hüquqla tanınan ərazilərində suverenliyini 
tam olaraq bərpa etdi. Qanunsuz hərbi 
birləşmələr tərk-silah olunmağa razılıq 
verdilər. Qurama rejimin təslim aktına 
imza atması ilə Qarabağda separatizm 
meyllərinin kökünün kəsilməsi 
istiqamətində tarixi nailiyyət əldə edildi. 

Artıq ilkin nəticələr də var. Çox 
qısa zaman kəsiyində Qarabağdakı 
ermənilərin ehtiyaclarının qarşılanması 
məqsədi ilə hazırlanan ilk yardım 
karvanı Ağdam-Xankəndi yoluyla 
bölgəyə yola salındı. Özü də bu 
yardım hansısa xarici dövlətin 
deyil, Azərbaycanın özünün yerli 
məhsullarından təşkil olunub.

QARABAĞDA TARIXI NAILIYYƏT ƏLDƏ EDILDI TƏMASLARIN ILKIN NƏTICƏLƏRI DƏ VAR

Bakı Cənubi Qafqazın “sülh, əməkdaşlıq və rifah evi” olmasını hədəfləyir. Bu yolda 
addımlayarkən milli maraqlarımızı təhdid edən, torpaqlarımıza yenidən göz dikməyi 

arzulayanlar bir həqiqəti tam olaraq anlamalıdırlar ki, “dəmir yumruq” hər zaman yerindədir.

Bakı erməniəsilli 
vətəndaşlarının 
yaşadığı ərazilərə 
humanitar yardımlar 
göndərməyə başlayıb. 
BQXK-nın Cenevrə 
ofisindən ölkəmizə 
əlavə heyətin 
gəlməsi və Bakı 
ofisindən Xankəndiyə 
göndərilməsi də 
dəstəklənir. 

Azərbaycanın bir günlük 
ildırım sürətli lokal 

antiterror tədbirləri 
və qarşısına qoyduğu 

hədəflərə çox qısa 
zamanda çatması bir 

çoxlarının ölkəmizə 
qarşı növbəti 
“fürsət” kimi 
gördüyü bu 

proseslə bağlı 
planlarını 
da alt-üst 

etdi.

Antiterror tədbirlərindən 
dərhal sonra erməniəsilli 

vətəndaşlarımızın təmsilçiləri 
ilə Yevlax şəhərindəki ilk təmas 

Bakının problemlərin güc yolu 
ilə deyil, danışıqlar yoluyla 

həllinə üstünlük verdiyini bir 
daha sübut etdi.

XANKƏNDIYƏ 
YARDIM 
GÖNDƏRILDI 

BMT-DƏ 
DƏ IFLASA 

UĞRADILAR

YEVLAXDA SÜLHƏ 
AÇILAN QAPI

SƏHIFƏ 5-də

Azərbaycanın Qarabağ 
iqtisadi rayonunda 
reallaşdırdığı lokal 
xarakterli antiterror 
tədbirləri zəlzələ 
effekti yaradıb. 
İctimai-siyasi 
vəziyyəti günü-
gündən gərginləşən 
Ermənistan vətəndaş 
müharibəsinin bir 
addımlığındadır.

VƏTƏNDAŞ 
MÜHARIBƏSI 
ASTANASINDA

Foto: 
Ramil Yunus / Global Media Group

Yeni qaydalar 
özünü 

doğruldurmu?

İYİRMİ DÖRDRD 
SAATIN HÖKMÜ

Ermənistanın 
puç olan növbəti 

layihəsi

İYİRMİ DÖRDRD 
SAATIN HÖKMÜ



Prezident Roland 
Praysı qəbul edib 

SOCAR-la bp  
arasında əməkdaşlıq 

müzakirə olunub

Prezident İlham Əliyev 
sentyabrın 22-də Dünya 
Bankının Cənubi Qafqaz 
üzrə regional direktoru 
xanım Roland Praysı qəbul 
edib. AZƏRTAC xəbər 
verir ki, dövlətimizin 
başçısı Dünya Bankının 
Azərbaycan iqtisadiyyatının 
modernləşdirilməsinə və 
şaxələndirilməsinə verdiyi 
dəstəyə görə minnətdarlığını 
bildirdi. Ötən illər ərzində 
əməkdaşlığın yüksək 
səviyyədə olduğunu 
deyən Prezident İlham 
Əliyev gələcək konkret 
istiqamətlərin və layihələrin 
müəyyənləşdirilməsinin 
önəmini vurğuladı. 
Dövlətimizin başçısı 
ölkəmizin uzun illər 
xarici borcun azaldılması 
istiqamətində səylər 
göstərdiyini və artıq bu 
məqsədə nail olunduğunu 
qeyd etdi.

Azərbaycanla artıq 
30 ildir əməkdaşlığın 

həyata keçirilməsindən 
məmnunluğunu bildirən 
Dünya Bankının Cənubi 
Qafqaz üzrə regional 
direktoru dedi ki, bu gün 
Azərbaycan əhəmiyyətli 
inkişafa nail olub və 
yüksək nəticələr əldə edib. 
Qonaq bu inkişaf yolunda 
ölkəmizlə tərəfdaş olmaqdan 
məmnunluğunu ifadə etdi.

Görüşdə Dünya Bankının 
Azərbaycanda mövcud 
fəaliyyət istiqamətləri, 
ölkəmizin qarşısında duran 
və “Azərbaycan 2030: sosial-
iqtisadi inkişafa dair Milli 
Prioritetlərə” uyğun olan 
yeni istiqamətlər və layihələr 
barədə müzakirələr aparıldı.

Qeyd edildi ki, 
Azərbaycan ilə Dünya Bankı 
arasında əsas əməkdaşlıq 
sahələri bərpaolunan enerji, 
yaşıl iqtisadiyyat və şəhərlər, 
nəqliyyat əlaqələndirməsi, 
kənd təsərrüfatı və irriqasiya 
sahələrində həyata keçirilən 
layihələrlə bağlıdır.

Azərbaycan Respublikası 
Dövlət Neft Şirkətinin 
(SOCAR) prezidenti Rövşən 
Nəcəf bp şirkətinin İdarə 
Heyətinin sədri Helge 
Lund, şirkətin hasilat 
və əməliyyatlar üzrə 
icraçı vitse-prezidenti 
Qordon Birrel və 
“Əsrin müqaviləsi”nin 
imzalanmasında iştirak edən 
şirkətin sabiq baş icraçı 
direktoru Lord Con Filip 
Braun ilə görüşüb.

SOCAR-dan “Report”a 
verilən məlumata 
görə, görüşdə bp-nin 
ölkəmizdəki səmərəli 
fəaliyyətindən, SOCAR ilə 
bp arasında uzunmüddətli 
uğurlu əməkdaşlıqdan 
məmnunluq ifadə edilib. 

Xalqımızın ümummilli lideri 
Heydər Əliyevin müdrik 
və uzaqgörən siyasəti 
nəticəsində 1994-cü il 20 
sentyabr tarixində imzalanan 
“Əsrin Müqaviləsi”nin 
Azərbaycanın yeni enerji 
strategiyasının əsasını 
qoyduğu, ölkəmiz ilə yanaşı, 
regionun iqtisadi inkişafına 
mühüm töhfə verdiyi 
diqqətə çatdırılıb.

Tərəflər enerji 
layihələri üzrə mövcud 
əməkdaşlıq imkanlarını 
nəzərdən keçirib, insan 
kapitalı sahəsində təcrübə 
mübadilələrinin həyata 
keçirilməsinə və qarşılıqlı 
maraq doğuran digər 
məsələlərə dair fikir 
mübadiləsi aparıblar.
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Rəsmi Bakı 
vədinə sadiq 

qalaraq  
erməniəsilli 

vətəndaş-
larının yaşadığı 

ərazilərə 
humanitar 
yardımlar 

göndərməyə 
başlayıb. 
BQXK-nın 

Cenevrə 
ofisindən 
ölkəmizə 

əlavə heyətin 
gəlməsi və 
komitənin 

Bakı ofisindən 
Xankəndi 

filialına 
göndərilməsi 

də dəstəklənir. 

“Hətta keçmiş hərbi 
qulluqçulara və komandirlərə 
- əgər onları belə təsnif 
etmək mümkündürsə - 
onlar üçün də amnistiyanı 
nəzərdən keçiririk və ya 
təklif edə bilərik”,- H.Hacıyev 
deyib. Onun sözlərinə görə, 
hazırda bəzi ayrı-ayrı hərbi 
qruplaşmalar və komandirlər 
Bakının şərtlərini 
qəbul etməyəcəklərini 
və müqaviməti davam 
etdirəcəklərini açıq şəkildə 
bəyan ediblər. Prezidentin 
köməkçisi əlavə edib ki, 
Qarabağın erməni əhalisi 

humanitar yardım istəyib. 
O vurğulayıb ki, Azərbaycan 
Qarabağın erməni 
sakinlərinin sülh yolu ilə 
reinteqrasiyasını istəyir.

20 TON ƏRZAQ  
MƏHSULLARI VƏ ÇÖRƏK 

Yeri gəlmişkən, sentyabrın 
22-də hər birinin tutumu 20 
ton ərzaq məhsulları olan 
iki yük avtomobili ilə ərzaq 
və gigiyenik vasitələr, eləcə 
də iki ədəd içərisində çörək 
olan avtomobillər Ağdam 
rayonundan Xankəndi 
istiqamətinə yola salınıb. 

Yardımda xüsusi paketlərdə 
istehsal olunan un, çörək, 
yağ, şəkər tozu, çay müxtəlif 
çeşidli konfetlər, makaron, 
vermişel, bulqur, düyü 
məhsulları olub. Bundan 
başqa, dinc sakinlərin istifadə 
etməsi üçün uşaq bezi, diş 
fırçası, sabun və s. gigiyenik 
məhsullar da göndərilib. 
Humanitar karvan təyinat 
nöqtəsinə çatdıqdan sonra 
əhaliyə paylanılacaq. 
Qarabağda yaşayan erməni 
sakinlər üçün bundan sonra 
da humanitar məqsədli 
dəstək davam etdiriləcək. 

SÜLH YOLU ILƏ REINTEQRASIYA PROSESISÜLH YOLU ILƏ REINTEQRASIYA PROSESI

Rəsmi Bakı Beynəlxalq Qızıl 
Xaç Komitəsinin (BQXK) 
Cenevrə ofisindən ölkəmizə 

əlavə heyətin gəlməsini və Qızıl 
Xaç Cəmiyyətinin Bakı ofisindən 
insanların Xankəndi filialına 
göndərilməsini dəstəkləyir. Bundan 
əlavə, Qarabağın erməniəsilli 
sakinləri üçün hər birinin tutumu 
20 ton ərzaq məhsulları olan 
iki yük avtomobili ilə ərzaq və 
gigiyenik vasitələr, eləcə də iki 
ədəd içərisində çörək olan maşın 
da Ağdam rayonundan Xankəndiyə 
yola salınıb. Artıq başa çatan lokal 
antiterror tədbirlərindən sonra 
bölgədə atılacaq növbəti addımların 
nədən ibarət olacağına dair açıq 
qalan suallar cavabını tapmaqdadır. 
Azərbaycanın mərkəzi hakimiyyəti 
Yuxarı Qarabağ iqtisadi zonasındakı 
çətinliklərin ortadan qaldırılması, 
reinteqrasiya prosesinin başlanılması 
üçün ardıcıl tədbirlər görür. 

BQXK-YA YAŞIL IŞIQ
Prezident Administrasiyasının 

xarici siyasət məsələləri şöbəsinin 
müdiri Hikmət Hacıyev “X” sosial 
şəbəkəsində 
yazıb ki, 
Azərbaycanın 
mərkəzi 
hakimiyyəti 
yaralı erməni 
əsgərlərinə 
tibbi yardım 
göstərməyə 

və ya bunu BQXK-nın dəstəyi ilə 
etməyə hazırdır.

H.Hacıyev bildirib ki, BQXK-
nın Bakı ofisinin nümayəndələri 
və digər xarici tərəfdaşlarla 
keçirilən görüşdə Azərbaycan 
Silahlı Qüvvələrinin beynəlxalq 
humanitar hüquq normalarına ciddi 
riayət etməsi və yerli antiterror 
fəaliyyəti zamanı mülki əhalinin 
zərər çəkməməsi üçün göstərdiyi 
səylər yüksək qiymətləndirilib: 
“Qeyd etdiyimiz kimi, könüllü olaraq 
silahı yerə qoyan erməni hərbçiləri 
və döyüşçüləri azad olunacaqlar”. 
O vurğulayıb ki, rəsmi Bakı BQXK-
nın Cenevrə ofisindən ölkəmizə 
əlavə heyətin gəlməsini və Qızıl 
Xaç Cəmiyyətinin Bakı ofisindən 
insanların Xankəndi filialına 
göndərilməsini dəstəkləyir.

KIMLƏR AMNISTIYAYA 
DÜŞƏCƏKLƏR?

Qarabağ separatçılarının 
amnistiya məsələsi Hikmət 
Hacıyevin “Reuters” agentliyinə 
açıqlamasında da əsas vurğulardan 
biri olub. “Bəzi hərbi birləşmələr 

müqavimət 
göstərməkdə davam 
edəcəklərini bildirsələr 
də, Bakı silahı yerə 
qoyan Qarabağ 
separatçılarına 
mümkün amnistiyanı 
nəzərdən keçirir”, - o 
bildirib. 

Xankəndiyə Xankəndiyə 
yardım göndərildi yardım göndərildi 

Xankəndiyə Xankəndiyə 
yardım göndərildi yardım göndərildi 
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Qarabağda separatizmin kökünü 
kəsmək, suverenliyimizin 
bütün ərazilərimizdə tam 

bərpasını təmin etmək üçün dəfələrlə 
keçirilməsinin bir zərurət olduğu 
vurğulanan antiterror tədbirləri 
nəhayət reallaşdı. Özü də bütün 
proqnozları və gözləntiləri alt-üst 
edərək heç də günlərlə, həftələrlə yox, 
cəmi 23 saat 51 dəqiqə davam etdi. 

“VUR” ƏMRININ VERILMƏSINƏ 
SƏBƏB OLAN FAKTORLAR 

Əslində, lokal xarakterli antiterror 
tədbirlərinin yaxınlaşdığını göstərən 
məqamlar aylardır müşahidə 
edilirdi. Qondarma humanitar 
böhran adı ilə İrəvanın başlatdığı, 
separatçıların isə baş rolda oynadığı 
şou prosesləri daha da sürətləndirdi. 
Laçın yolu ilə iki il boyunca qanunsuz 
silah daşımaları, ərazilərimizdəki 
Ermənistan ordusunun qalıqlarının 
çıxarılmaması, mina terrorunun 
davam etməsi əsas səbəblər olsa 
da, son bardağın daşmasına səbəb 
yenə də Paşinyan oldu. Sentyabrın 
2-də qondarma rejimə “müstəqillik 
təbriki” göndərməklə İrəvanın bəyan 
etdiyi “Qarabağ Azərbaycandır” 
açıqlamasının sadəcə sözdən ibarət 
olduğunu bütün dünya gördü. 
Separatçıların növbəti “prezident” 
seçmələri, “status” məsələsini 
yenidən gündəmə gətirmələri, 
son günlərdə həyata keçirilən 
infrastruktur layihələri və Azərbaycan 
vətəndaşlarını hədəfə alan mina 
terroru “Vur” əmrinin verilməsi ilə 
nəticələndi.  
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BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

Cəmi bir gün davam edən lokal tədbirlər 
nəticəsində Azərbaycan beynəlxalq hüquqla 
tanınan ərazilərində suverenliyini tam olaraq 
bərpa etdi. Ciddi təhlükə mənbəyi sayılan 
qanunsuz hərbi birləşmələr tərk-silah 
olunmağa razılıq verdilər. Qurama rejimin 
təslim aktına imza atması ilə Qarabağda 
separatizm meyllərinin kökünün kəsilməsi 
istiqamətində tarixi nailiyyət əldə edildi. 

Antiterror tədbirlərinin siyasi tərəfinə 
gəldikdə isə, bu proses sülh danışıqlarında 
Ermənistanın müddəti uzatmaq, danışıqları 
yenidən dalana dirəmək üçün istinad 
edə biləcəyi bir çox kartları onun əlindən 
çıxartmış oldu. Artıq sülh danışıqlarında 
yalnız iki tərəf var-Azərbaycan və 
Ermənistan. Sülh prosesinin əsas məğzini 
isə hansısa “Qarabağ ermənilərinin hüquq və 
azadlıqları” yox, iki ölkə arasında sərhədlərin 
müəyyənləşməsi, kommunikasiyaların, 
xüsusilə də Zəngəzur dəhlizinin açılması, 
indiki Ermənistan ərazisindən qovulmuş 
soydaşlarımızın tarixi torpaqlarına qayıdışı, 
onların hüquq və təhlükəsizliklərinin təmini, 
ölkəmizə qarşı 30 illik işğal dövründə 
vurulmuş ziyana görə milyardlarla 

dollar təzminatın 

ödənilməsi və sair təşkil edəcək.  

ƏSAS HƏDƏF SIVILLƏR OLMADI
Antiterror tədbirlərindən dərhal sonra 

Yevlax şəhərindəki ilk təmas Bakının 
problemlərin güc yolu ilə deyil, danışıqlar 
yoluyla həllinə üstünlük verdiyini bir daha 
sübut etdi. Qanunsuz silahlı birləşmələrin 
ləğvi, separatçı rejimin buraxılması və 
Qarabağın erməniəsilli sakinlərinin 
Azərbaycan cəmiyyətinə reinteqrasiya 
prosesinin başlaması məsələlərinin ilkin 

müzakirəsinin aparıldığı dialoqdan 
çıxan qərarda humanitar 

çətinliklərin həllinə də xüsusi 
diqqət yetirildiyini bütün 
dünya gördü. Artıq ilkin 

nəticələr də var. Çox qısa zaman 
kəsiyində Qarabağdakı ermənilərin 
ehtiyaclarının qarşılanması 
məqsədi ilə hazırlanan ilk yardım 
karvanı Ağdam-Xankəndi yoluyla 

bölgəyə yola salındı. Özü də bu 
yardım hansısa xarici dövlətin 

deyil, Azərbaycanın özünün yerli 
məhsullarından təşkil olunub. Bu fakt 
bir daha sübut edir ki, Azərbaycan 
üçün əsas hədəf sivil insanlar yox, 

məhz dövlətimizin suverenliyini, 
təhlükəsizliyini təhdid edən qanunsuz 

silahlı birləşmələr və separatizmə 
rəvac verən meyllər 

idi. 

BMT-DƏ RƏZIL 
DURUMA DÜŞƏNLƏR

AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az

Bakı Cənubi Qafqazın 
“sülh, əməkdaşlıq və 
rifah evi” olmasını 
hədəfləyir. Bu yolda 
addımlayarkən milli 
maraqlarımızı təhdid 
edən, torpaqlarımıza 
yenidən göz dikməyi 
arzulayanlar bir 
həqiqəti tam olaraq 
anlamalıdırlar ki, 
“dəmir yumruq” hər 
zaman yerindədir.

Azərbaycanın bir günlük ildırım sürətli 
lokal antiterror tədbirləri və qarşısına 
qoyduğu hədəflərə çox qısa zamanda 
çatması bir çoxlarının ölkəmizə qarşı 
növbəti “fürsət” kimi gördüyü bu proseslə 
bağlı planlarını da alt-üst etdi. Ermənistan 
rəhbərliyi, bölgədə separatizm kartından 
yararlanaraq özlərinin geosiyasi 
hədəflərini qorumağa çalışan güclər, 
xüsusilə də Fransanın BMT-də dünən 
Azərbaycana qarşı əvvəlcədən bəyan etdiyi 
müzakirələr tam əks effekt verdi. Paris, 
Vaşinqton, ən çox da İrəvanın gözlədiyi 
hansısa anti-Azərbaycan bəyanat və ya 
qətnamə layihəsi qəbul olunmadı. Ritorika 
bir qədər sərt olsa da, Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünə dəstək ifadə edildi, Bakı 
və İrəvan arasında münasibətlərin güc 
yoluyla deyil, danışıqlarla həllinə dair 30 
il eşitdiyimiz ənənəvi bəyanatlara daha 
biri əlavə olundu. BMT-də müzakirələr 
zamanı Azərbaycanın təqdim etdiyi 
arqumentlər və faktlar bütün dünyaya 
haqq işimizin beynəlxalq hüquq 
prinsiplərinə əsaslandığını göstərdi. 
Ermənistan baş naziri Nikol Paşinyanın 
Qarabağda atəşkəsdən sonra mövcud 
vəziyyətə dair etiraflarını da xatırlatmaq 
yerinə düşər. Hansı ki, rəsmi Bakı bu 
etirafın münaqişə tərəfi olan bir dövlətin 
baş naziri tərəfindən edildiyini xüsusi 
olaraq qabartdı. İstədiklərini bu dəfə 
də əldə etməyənlərin düşdükləri pərt 
vəziyyət onların davranışlarında, səs 
tonlarında xüsusilə seçildi. Ermənistan 
XİN başçısının azərbaycanlı həmkarı 
Ceyhun Bayramov çıxış edərkən zalı tərk 
etməsi məqamı İrəvanın hansı isterik 
vəziyyətdə olduğunun göstəricisidir.

“DƏMIR YUMRUQ”
HƏR ZAMAN YERINDƏDIR!

Əslində antiterror tədbirləri başa 
çatdıqdan sonra proseslərin hansı 
istiqamətdə irəliləyəcəyinin anonsunu 
Prezident, Ali Baş Komandan İlham Əliyev 
xalqa müraciətində açıqladı. Azərbaycan 
Prezidentinin də vurğuladığı kimi, rəsmi 
Bakı Cənubi Qafqazın “sülh, əməkdaşlıq 
və rifah evi” olmasını hədəfləyir. Lakin bu 
yolda addımlayarkən milli maraqlarımızı 
təhdid edən, torpaqlarımıza yenidən göz 
dikməyi arzulayanlar bir həqiqəti tam 
olaraq anlamalıdırlar ki, “dəmir yumruq” 
da yerindədir! 

OTUZ ILLIK PROBLEMLƏR 
SAATLAR IÇINDƏ HƏLL EDILDI

IYIRMI D0RDIYIRMI D0RD  
SAATIN HOKMUSAATIN HOKMU
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Azərbaycan 
Qarabağdakı 
erməniəsilli 

vətəndaşlarına 
birgəyaşayış 

üçün qucaq açır. 
Onlar da bizim 

tanıdığımız şansları 
dəyərləndirməyi 
bacarmalıdırlar, 

tərk-silah prosesini 
dəstəkləyən mövqedə 

durmalıdırlar.

Bu təkliflər paketi 
regionda maraqları 
toqquşan oyunçuların 
rəqabətinin Azərbaycan 
tərəfindən məsuliyyətli 
idarə edilməsi 
mənalarına da malikdir. 
Bu nöqteyi-nəzərdən ki, 
ermənilər Azərbaycan 
vətəndaşlığını qəbul 
etdiyi təqdirdə, kənar 
qüvvələr erməni amili 
ilə oyun qurmaq 
qabiliyyətlərini 
itirir və bu məsələni 
gündəliklərindən 
çıxarırlar. 

Qarabağdakı ermənilər 
Azərbaycanın onlar 
üçün tanıdığı şansları 
dəyərləndirməyi 
bacarmalıdırlar, 
regiondakı Ermənistan 
silahlı bölmələrinin və 
qanunsuz dəstələrin tərk-
silah olunması prosesini 

dəstəkləyən 
mövqedə 
durma-
lıdırlar. 

Bütün 
bunlar hələ 
o anlama 
gəlmir ki, 
regionda 
təhdid bitib, 
yox, əksinə, 
qalmaq-
dadır, ona 
görə də 
İlham Əliyev 
“Dəmir 
yumruğ”u 

bir daha xatırladıb. 
Yəni revanşizmə yer 

yoxdur, buna imkan 
verilməyəcək. 

Azərbaycan Qarabağda, 
daha dəqiq Rusiya 
sülhməramlılarının müvəqqəti 

yerləşdiyi ərazilərində Ermənistan 
silahlı qüvvələrinin qalıqlarına və 
qeyri-qanuni hərbi birliklərə qarşı 
antiterror tədbirləri həyata keçirdi. 
Hərbi güc tətbiqi regiona, beynəlxalq 
auditoriyaya Bakının diktələrini 
təqdim edən nəticələrlə yekunlaşdı. 

Qarabağdakı açıq qalan məsələlərlə 
manipulyasiya edərək regional 
geosiyasi konfiqurasiyanı dəyişdirmək 
cəhdlərinin qarşısında daha böyük bir 
sədd çəkildi. 

Bildirək ki, Azərbaycanın antiterror 
təqdimatı və onun icrası regionda 
mövcud təhlükəsizlik çağırışlarının, 
milli təhlükəsizlik siyasətinin 
prioritetlərinin dəstəklənməsinə dair 
baxışlara toxunur. 

AZƏRBAYCAN ŞANSI ƏLDƏN BURAXMADI
Lakin Azərbaycanın təhlükəsizliklə 

əlaqədar narahatlıqlarını gözardı 
etmək, regiondakı vəziyyəti 
Ermənistanın işğalçılıq siyasətinin 
xeyrinə dəyişdirmək üçün bəzi 
beynəlxalq reseptlər Bakının ali 
məqsəd və vəzifələrinə cavab vermirdi. 

Buna görə də Azərbaycan 
şansını əldən buraxan deyildi və 
lazımi addımlar Bakının diktəedici 
potensialına yeni elementlər qatdı. 

Nəticələr Azərbaycanın 
strategiyasının əsas prinsiplərini 
gücləndirmək üçün məqamların 
məcmusunda yer alır. 

Çünki Azərbaycan Rusiya 
sülhməramlılarının müvəqqəti 
yerləşdiyi ərazilərdə suveren 
hüquqlarının bütün parametrlər üzrə 
təmininə yönəlik addımlar ataraq 
regiondakı rudiment orqanları kəsib 
atır. Region üçün ən böyük təhdidə 
gəlincə, bu, separatizm, işğalçılıq, 
revanşizmdir ki, Azərbaycan son 
antiterror tədbirləri ilə onların 
kökünü kəsmək istiqamətində 
həlledici nəticəyə nail oldu. 

İndi isə Azərbaycanın 
Qarabağdakı ermənilərin ölkə 
həyatına reinteqrasiyası üçün 
təklif etdiyi ideyaların reallaşması 
zamanıdır. Prezident İlham 
Əliyevin sentyabrın 20-də xalqa 
müraciətində bu istiqamətdəki 
məqsəd və vəzifələr elan edildi. 

Həmin fikirlər Azərbaycanın 
yüksəlişinin tərkibində yer 
almaq istəyənlər üçün cəlbedici 
olmalıdır. 

İlham Əliyev Qarabağda 
yaşayan ermənilər üçün 
birgəyaşayışla bağlı təklif 
verir, onları kriminal xuntanın 
və cinayətkar ünsürlərin 
girovluğundan çıxıb Azərbaycan 
Konstitusiyasını qəbul etməyə 
çağırır. 

İlham Əliyevin xalqa 
müraciətindən bu sitata diqqət 
yetirəndə Azərbaycanın birgəşayış 
üçün reseptinin konseptual şəkli 
açılır. Prezidentdən iqtibas:

“Mən əminəm ki, Qarabağda 
yaşayan erməni əhalisi tezliklə 
yaxşılığa doğru dönüşü görəcək. 
Çünki bizim niyyətimiz sülh, 
qarşılıqlı anlaşma, qarşılıqlı 
hörmət əsasında birgə həyat 
qurmaqdır. Bizim erməni xalqı 
ilə heç bir problemimiz yoxdur, 
ədavətimiz də yoxdur”.

Bu, Azərbaycanın 
multikultural modelinin dünyaya 
və regiona erməni əhali ilə bağlı 
yenilənmiş mənalı təqdimatıdır. 

İlham Əliyevin çıxışındakı 
erməni sakinlərə ünvanlanan 
mesajı Azərbaycan dövlətinin 
ərazisində yaşayan xalqların hər 
hansının üstün hüquqi səlahiyyət 
və imtiyazları olmadan birlikdə, 
firavanlıq içərisində yaşayışının 
sülhə, təhlükəsizliyə töhfəsi 
barədə xatırlatmalardan ibarət 
idi. 

Bu mənada İlham Əliyev 
ermənilərə hər hansı müstəsna 

hüquq tanınmayacağını - statusun 
olmayacağını - özünməxsus ifadə 
ilə bir daha təkrarladı. 

Eyni zamanda 
ermənilərin 
reinteqrasiyası 
üçün təklifləri 
səsləndirdi və 
onları qısa şəkildə 
belə təqdim etmək 
olar: 

- Azərbaycan 
Qarabağ 
ermənilərinin 
ölkə həyatına 
qaynayıb-qarışması 
üçün onlara sosial 
proqramlar təklif 
edir, 

- Ermənilərin 
bütün hüquqlarının - təhsil 
hüquqları, mədəniyyət hüquqları, 
din hüquqları, munisipal seçki 
hüquqları - təmin olunacağı 
bəyan edilir. 

İlham Əliyev riskləri azaltmaq 
üçün dövlətin iddialı və qətiyyətli 
gündəliyini birgəyaşayışın təmini 
fonunda regionda maraqları olan 
bütün oyunçuların diqqətinə çatdırır. 

Bunun əksinə getmək istəyən 
qüvvələrin fəallığı arta bilər, ancaq 
texniki cəhətdən onların Qarabağa 
girişi bloklanıb və hadisələrə birbaşa 
müdaxilə imkanları yoxdur. 

Beləliklə, Azərbaycan regionda 
sülh və təhlükəsizliyin harmoniyasını 
davamlı şəkildə ucaltmaq prosesini 
Qarabağdakı antiterror tədbirlərinin 
nəticələri ilə etiketləyəcək. 

Bakının qərarları regiondakı 
separatçılıq və işğalçılıqla əlaqədar 
təməl süxurların boşaldılıb 
konstruktiv hərəkətlərlə əvəzlənmək 
tendensiyalarını gücləndirəcək. 

REGIONDA 
MARAQLARI 
TOQQUŞAN 
OYUNÇULARIN 
RƏQABƏTI

SEPARATÇILIQ SÜXURLARINI KONSTRUKTIV HƏRƏKƏTLƏR ƏVƏZLƏYIR

ERMƏNILƏR ÜÇÜN BIRGƏYAŞAYIŞ TƏKLIFLƏRI

AQŞIN KƏRIMOV

SULH, QARSILIQLI SULH, QARSILIQLI 
ANLASMA VƏ HORMƏTANLASMA VƏ HORMƏT

SULH, QARSILIQLI SULH, QARSILIQLI 
ANLASMA VƏ HORMƏTANLASMA VƏ HORMƏT



TƏFSILAT

A zərbaycanın başlatdığı 
antiterror tədbirləri 
uğurla başa çatdıqdan və 

qarşıya qoyulan bütün hədəflərə 
nail olduqdan sonra İrəvan 
küçələrində xaos başlayıb. 
Onsuz da Nikol Paşinyanı 
devirmək üçün fürsət gözləyən 
müxalifət küçələrə axışıb. 
Etirazçılar küçələri və yolları 
bağlayır, ruporlar vasitəsilə 
insanları mitinqlərə səsləyir, 
Nikol Paşinyanın istefasını tələb 
edirlər. 

Onların Paşinyandan əsas 
tələbi isə qondarma Dağlıq 
Qarabağ rejiminin müstəqilliyini 
tanımasıdır. Müxalifət artıq 

qondarma rejimin tarixə 
qovuşduğunu bilir, sadəcə 
Paşinyana qarşı istifadə edilən 
sonuncu kartın əldən çıxması 
onları narahat edir. “Küçələrdə 
Ermənistanın, Zəngəzurun, 
Basarkeçərin və Qarabağın taleyi 
həll olunur” tezisi ortaya atılıb. 

QEQAMIN SINAN BURNU 
Etirazçılar kütləvi aclıq 

elan etdiklərini bildirərək, 
idmançıları, mədəniyyət 
xadimlərini, Katalikos Qaregini 
də aksiyaya qoşulmağa dəvət 
ediblər. Elə axşam saatlarında 
polislə etirazçılar arasında ilk 
toqquşma baş verib. Toqquşma 
zamanı Hayastan blokunun 
deputatı Qeqam Manukyan 

döyülüb. Burnu sınan Manukyan 
xəstəxanaya yerləşdirilsə də, 
videomüraciət yayımlayıb və 
xalqı küçələrə səsləyib. “Erməni 
dövlətçiliyinin” məhv olma 
təhlükəsi ilə üz-üzə olduğunu 
bildirən Qeqam, əslində xalqı 
vətəndaş müharibəsinə səsləyib.

MANUKYAN MÜXALIFƏTIN  
MILLI KOMITƏSINI YARADIB 

Aksiyalara müxalifətlə 
yanaşı, keçmiş məmurlar 
da qoşulub. Ermənistanın 
birinci baş naziri olan Vazgen 
Manukyan müxalifət tərəfindən 
milli komitənin yaradıldığını 
elan edib və kütləvi itaətsizlik 
hərəkatına başladığını 
bildirib. Onun planına əsasən, 

komitə 11 nəfərdən ibarət 
olmalıdır. Hazırda 5 nəfərin 
adı məlumdur: Manukyan, 
“Şərəfim var” fraksiyasının 
lideri Hayk Mamicanyan, “Ana 
Ermənistan” partiyasının lideri 
Andranik Tevanyan, “Hayakve” 
təşəbbüsünün təsisçisi Avetik 
Çalabyan və “Daşnaksütyun” 
nümayəndəsi İşxan Saqatelyan. 

POLISLƏ TOQQUŞMA VƏ HƏBS 
DALĞASI

Aksiya iştirakçıları hökumət 
binasını mühasirəyə aldıqdan 
sonra Paşinyan qəti surətdə 
istefa verməyəcəyini açıqlayıb. 
Paralel olaraq isə polis aksiya 
iştirakçılarına qarşı zorakılıq 
tədbirlərinə start verdi.
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İşğalçılıq siyasəti 
Ermənistanı regionda 

həyata keçirilən qlobal 
layihələrdən kənarda 

qoyub. Neft, qaz ixracı 
marşrutları, dəmiryolu 

xətləri, nəqliyyat 
dəhlizləri onun 

ərazisindən yan keçir. 
Bir sözlə, Ermənistan bu 

sahədə də özünü çıxdaş 
ölkəyə çevirib.

ROBERT KÖÇƏRYAN RUSIYA KARTINI IŞƏ SALIR
Baş nazir gözəl anlayır ki, aksiya 

iştirakçılarının əsas 
məqsədi İrəvan küçələrini 
qana boyamaq, bunun 
günahını hökumətin 
üzərinə yıxmaq 
və xalqın gözündə 
onun qəddar və 
qaniçən obrazını 
yaratmaqdır. 
Bununla belə, 
polis zorakılıqdan 
çəkinmir. Artıq 
yüzlərlə aksiya 
iştirakçısı polis 
tərəfindən həbs edilib. 

Onların arasında keçmiş prezident 
Robert Köçəryanın oğlu Leon Köçəryan 
və “Hayastan” fraksiyasının deputatı 
Mher Melkonyan da var. Həbs edilənlər 
konstitusiya quruluşunu devirmək 

maddəsi ilə ittiham edilirlər. 
“Ana Ermənistan” partiyasının 
lideri Andranik Tevanyan da polis 
tərəfindən saxlanılaraq bölməyə 
aparılıb. Müxalifət isə tələbələr 

və idmançılar vasitəsilə 
İrəvanda kütləvi iğtişaşlar 
törətməyi planlaşdırır. Artıq bir 
sıra ali məktəblər də müxalifətin 
çağırışına səs verərək aksiyalara 
qoşulublar. Onların sırasında Fransa 

Ermənistan Universitetinin olması da 
maraq doğurur. 

Belə görünür ki, tərəflərin qəti 
surətdə kompromisə getmək 

niyyəti yoxdur. Artıq müxalifətlə 
hakimiyyətin ölüm-dirim mübarizəsi 
başlayıb. Bu yaxınlarda İrəvan 

meriyasına keçirilən seçkilərdə 
fəallıq nümayiş etdirən Robert 
Köçəryanın da İrəvandakı etiraz 
aksiyalarından istifadə edəcəyi 
ehtimal olunur. Elə bu səbəbdən 
Ermənistanın eks-prezidentinin 
Rusiya lideri Vladimir Putinlə 
telefon danışığı mətbuata 
sızdırılıb. 

VƏTƏNDAS MUHARIBƏSIVƏTƏNDAS MUHARIBƏSI
ASTANASINDAASTANASINDA

F.ABASOĞLU 

Ermənistan DTX 
tərəfindən paylaşılan 
səs yazısında Köçəryan 
vəziyyətdən narahat 
olduğunu bildirir. 
Məsələ ilə bağlı 
Köçəryan açıqlama 
verərək səs yazısının 
köhnə olduğunu 
qeyd etsə də, hakim 
partiyanı razı sala 
bilməyib. Paşinyan səs 
yazısını yaydırmaqla, 
İrəvanda baş verən 
etiraz aksiyalarında 
Rusiyanın əli olduğuna 
işarə edib. Onsuz 
da son dövrlər baş 
nazirlə Rusiya arasında 
münasibətlər kifayət 
qədər sərindir. Xarici 
siyasət vektorunu 
tamamilə Qərbə 
çevirən Paşinyan 
Rusiyanın qəzəb oxunu 
üzərinə çəkdiyini gözəl 
anlayır. Bu səbəbdən 
etiraz aksiyalarının 
təşkilində Rusiyanı 
günahlandıraraq 
Qərbdən dəstək istəyir.

KILSƏ VƏ DIASPOR 
MÜXALIFƏTI 
DƏSTƏKLƏYƏCƏKMI?

Erməni kilsəsinin 
də prosesə daxil 
olacağı istisna edilmir. 
Artıq I Aram və II 
Qaregin açıqlama 
verərək xalqı səfərbər 
olmağa, Qarabağ 
ermənilərini qorumağa 
və Ermənistan 
dövlətçiliyini mühafizə 
etməyə səsləyiblər. 
Dolayısı ilə kilsə 
uzun müddətdir 
Paşinyanla gərgin olan 
münasibətlərinə İrəvan 
küçələrində aydınlıq 
gətirmək niyyətindədir. 
Diaspor isə hələ susur. 
Görünür, Paşinyanın 
Qərbə doğru istiqamət 
alması diasporun 
ağalarının işinə 
yaradığı üçün sükutu 
daha üstün tutublar. 
Hadisələrin gedişatı isə 
Ermənistandakı xaosun 
daha da böyüyəcəyinə 
işarə edir. Meriya 
seçkilərində 
uğursuzluğa düçar olan 
müxalifət vəziyyəti 
vətəndaş müharibəsinə 
qədər aparacağına 
işarə etmişdi. İndi 
də fürsəti əldən 
vermək niyyətində 
olmadıqlarını 
göstərirlər...

ETIRAZ ETIRAZ 
AKSIYALARINDA AKSIYALARINDA 

RUSIYA RUSIYA 
GÜNAHLANDIRILIRGÜNAHLANDIRILIR
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RÜSTƏM QARAXANLI

“ERMƏNISTANIN YALNIZ BIR XILAS YOLU VAR”“ERMƏNISTANIN YALNIZ BIR XILAS YOLU VAR”
Ermənistanın o vaxtkı baş naziri Simon 

Vratsyanın 18 mart 1921-ci il tarixli məktubu var. 
Vratsyan bolşeviklər tərəfindən ilhaq edilmiş birinci 
respublikanı geri almaq üçün Türkiyəyə müraciət 
edir. Erməni baş nazir bu məqsədlə Türkiyə Böyük 
Millət Məclisinə göndərdiyi məktubda yazır: 
“Ermənistanın azadlıq və müstəqillik uğrunda 
bolşeviklərlə mübarizəsi tək Ermənistan deyil, Yaxın 
Şərqin bütün xalqlarının maraqlarına xidmət edir. 
Ona görə də Ermənistan ümid edir ki, bu mübarizədə 
qonşularından kömək alacaq. Ermənistanın qələbəsi 
və müstəqilliyi türk xalqı üçün də həyati əhəmiyyət 
kəsb edir... Xahiş edirik bizə məlumat verin, Böyük 
Millət Məclisinin rəhbərliyi bizə hərbi yardımı 
mümkün sayırmı? Sayırsa, nə vaxt, hansı miqdarda və 
hansı növdə?” (Avetis Yapuçyan “Fevral avantürasını 
kim təşkil etmişdi və onun hansı fəsadları oldu”, səh 
92. Qahirə, 1969-cu il).

Məktubda ən diqqətçəkən məqam onun daşnak 
tərəfindən düşmən sayılan Türkiyəyə yazılması 
deyil. Məsələ burasındadır ki, bu gün bütün dünyaya 
“genosid” deyə car çəkən daşnaklar yüz il bundan

öncə Türkiyədən hərbi yardım istəmələri barədə 
faktları ört-basdır edirlər. Bilirsiniz niyə? Erməni 
təbliğatı iddia edir ki, türklər 1915-ci ildə onları 
“soyqırımı”na məruz qoyublar. Və cəmi 6 il bundan 
sonra isə onlar həmin türklərdən bolşeviklərə qarşı 
hərbi yardım istəyiblər. Məntiqlə baxsaq, axı bu necə 
ola bilər? Yaxud cəmi 6 il sonra umu-küsünü unudub 
Türkiyədən kömək istəyənlər indi niyə türklərdən 
yanıqlıdırlar? 

30 noyabr 1920-ci ildə “Arac” qəzeti yazırdı: 
“Ermənistanın yalnız bir xilas yolu var – qonşu 
türklə ümumi dil tapmaq. Əgər yaşamaq, 
fiziki mövcudluğunu və dövlətçiliyini 
qorumağı təmin etmək istəyirsə, ruspərəst 
deyil, türkpərəst siyasi oriyentasiyaya malik 
olmalıdır”. Elə həmin Vratsyan deyirdi: 
“Bolşeviklərlə mübarizə və sülhün təminatı 
üçün biz ən çox qonşu Türkiyənin 
dəstəyinə ehtiyac duyuruq”. 

“TÜRK SEVDASI”
Maraqlıdır ki, daşnakların “türk 

sevdası” sonrakı illərdə də davam 

edib. Məsələn, 1955-ci ildə Beyrutda dərc edilən 
“Daşnak rəhbərliyinin anti-milli mahiyyəti” adlı 
kitabda “Daşnaksütyun”un elə həmin il Parisdə çap 
olunmuş məxfi nəşri “Getap”a istinad edilir: “Ardıcıl 
şəkildə, çap orqanları vasitəsilə ictimai rəyə Türkiyəyə 
qarşı nifrəti unutdurmalıyıq. Ancaq bunu ehtiyatla 
etməliyik...”. Ermənilərin hər zaman böyük güclərin 
əlində alət olduqları sirr deyil. 1955-ci il qardaş 
Türkiyənin NATO-ya üzv olması dövrünə təsadüf 
edir. Qərbin sovetlərə qarşı Türkiyəni müdafiə etməsi 

siyasətində ermənilərin də öz rolu olub.
Ermənilərin siyasi buqələmunluqlarına 

dair çox misallar gətirmək olar. 1890-larda 
Osmanlıya qarşı Rusiya və Avropadan dəstək 
alan, 1907-ci ildə gənc türklərə yarınan, 1920-ci 
illərdə nicat yolunu müasir Türkiyədə axtaran, 

1941-45-ci illərdə faşist Almaniyası 
ilə əməkdaşlıq edənlərdən nə 
gözləyəsən? Ancaq əsas sual 
başqadır: daşnak ideologiyasına 
yoluxmuş radikal, revanş arzusu 
ilə yaşayan ermənilər Paşinyana 
niyə “türk Nikol” deyirlər?

DDünyanın dörd bir ünyanın dörd bir 
yanında fəaliyyətdə yanında fəaliyyətdə 
olan erməni olan erməni 

diasporunun sütununu diasporunun sütununu 
“Daşnaksütyun” partiyası “Daşnaksütyun” partiyası 
təşkil edir. Əslində, təşkil edir. Əslində, 
erməni diasporu elə erməni diasporu elə 
“Daşnaksütyun” deməkdir. “Daşnaksütyun” deməkdir. 
Erməni siyasi palitrasında Erməni siyasi palitrasında 
daşnaklar yeganə radikal daşnaklar yeganə radikal 
ideologiya daşıyıcısı deyillər. ideologiya daşıyıcısı deyillər. 
Tarixdə, misal üçün, Tarixdə, misal üçün, 
“Qnçak”ın daşnaklardan “Qnçak”ın daşnaklardan 
daha aqressiv olduğu anlar daha aqressiv olduğu anlar 
var. Ermənistanın hazırki var. Ermənistanın hazırki 
baş naziri Nikol Paşinyan baş naziri Nikol Paşinyan 

ideoloji müstəvidə ideoloji müstəvidə 
daşnaklarla daşnaklarla 
antoqonist antoqonist 

mövqedə mövqedə 

olsa da, “Qarabağ olsa da, “Qarabağ 
Ermənistandır və nöqtə” Ermənistandır və nöqtə” 
söyləməklə heç bir radikalın söyləməklə heç bir radikalın 
dilə gətirmədiyini deyib. dilə gətirmədiyini deyib. 
Odur ki, erməninin daşnakı Odur ki, erməninin daşnakı 
ilə kommunisti, sosdemi ilə kommunisti, sosdemi 
ilə liberalı arasında heç bir ilə liberalı arasında heç bir 
fərq yoxdur. Daha doğrusu, fərq yoxdur. Daha doğrusu, 
onları ümumiləşdirən cəhət onları ümumiləşdirən cəhət 
var: hamısı daşnakdır. var: hamısı daşnakdır. 

SATQIN RADIKALLARSATQIN RADIKALLAR
“Erməni genosidi” “Erməni genosidi” 

yalanlarının ilk ayaq tutub yalanlarının ilk ayaq tutub 
yeridiyi ölkələr yeridiyi ölkələr 

“Daşnaksütyun”un güclü “Daşnaksütyun”un güclü 
özəklərinin fəaliyyətdə özəklərinin fəaliyyətdə 
olduğu yerlərdir. Məsələn, olduğu yerlərdir. Məsələn, 
Latın Amerikası ölkələri. Latın Amerikası ölkələri. 
Saxta soyqırımı iddialarının Saxta soyqırımı iddialarının 
qanunverici orqanlar qanunverici orqanlar 
tərəfindən ilk dəfə qəbul tərəfindən ilk dəfə qəbul 
edildiyi dövlətlərdə kifayət edildiyi dövlətlərdə kifayət 
qədər aktiv erməni icması qədər aktiv erməni icması 
var ki, onların hər biri var ki, onların hər biri 
daşnak ideologiyasının təsiri daşnak ideologiyasının təsiri 
altındadır. Bununla belə, altındadır. Bununla belə, 
“Daşnaksütyun” ermənilərin “Daşnaksütyun” ermənilərin 
müasir tarixində heç də hər müasir tarixində heç də hər 
zaman müsbət imicə sahib zaman müsbət imicə sahib 

olmayıb. İndinin özündə olmayıb. İndinin özündə 
də XIX-XX əsrləri də XIX-XX əsrləri 

tədqiq edən tədqiq edən 
erməni erməni 

tarixçiləri arasında tarixçiləri arasında 
daşnakları 1918-20-ci daşnakları 1918-20-ci 
illərdə mövcud olmuş illərdə mövcud olmuş 
birinci Ermənistan birinci Ermənistan 
respublikasını bolşeviklərə respublikasını bolşeviklərə 
təhvil verməkdə suçlayanlar təhvil verməkdə suçlayanlar 
var. Haşiyədən kənara var. Haşiyədən kənara 
çıxmayaraq qeyd edək ki, çıxmayaraq qeyd edək ki, 
bolşeviklər tərəfindən ilhaq bolşeviklər tərəfindən ilhaq 
edilən, tarixi Azərbaycan edilən, tarixi Azərbaycan 
torpaqlarında bərqərar torpaqlarında bərqərar 
olmuş o vaxtkı müstəqil olmuş o vaxtkı müstəqil 
Ermənistanın rəhbərliyində Ermənistanın rəhbərliyində 
məhz daşnaklar təmsil məhz daşnaklar təmsil 

olunurdular. Bu olunurdular. Bu 
azmış kimi, onlar tək azmış kimi, onlar tək 
dövləti bolşeviklərə dövləti bolşeviklərə 
verməkdə deyil, həm verməkdə deyil, həm 
də nicat və xilas də nicat və xilas 

üçün Türkiyədən üçün Türkiyədən 
yardım yardım 

istəməkdə istəməkdə 
günahlan-günahlan-
dırılırlar. dırılırlar. 

TURKIYƏDƏ NICAT
AXTARAN DASNAKLARHər bir erməni daxilən 

daşnakdır. Daşnak 
ideologiyası orta 

statistik erməninin 
dünyaya baxışıdır. 
Erməni ətrafda baş 
verənlərə daşnak 
eynəyi ilə baxır. 

Fərqi yoxdur hansı 
partiyanın üzvü, hansı 

yolun yolçusudur - 
istənilən erməninin 
qəlbinin ən ucqar 

guşəsində bir 
daşnak gizlənib və 
o, nə vaxtsa özünü 

göstərməlidir. Mütləq...

Simon Simon 
VratsyanVratsyan

“ERMƏNISTANIN YALNIZ BIR XILAS YOLU VAR”“ERMƏNISTANIN YALNIZ BIR XILAS YOLU VAR”



REGION

Ermənistan hakimiyyətinin 
növbəti layihəsi faktiki 
olaraq uğursuzluqla 

üzləşib. Rəsmi İrəvanın 10 
ildən artıqdır inşa etdiyi, ölkə 
tarixinin ən iri avtomobil yolu 
layihəsi sayılan “Şimal-Cənub”u 
reallaşdıra bilməyəcəyi xəbərləri 
yayılıb. Bəlli olub ki, layihə ilə 
bağlı işlərin cəmi 10 faizi görülüb. 
Ölkənin şimalını cənubu ilə 
birləşdirəcək avtomobil yolu 
ilə bağlı bədbin proqnozda bu 
barədə bildirilib. Layihənin 
nə vaxt reallaşacağı ilə bağlı 
nə konkret müddət var, nə də 
vəsait. “Muştuluq” xəbərini 
erməni mediasının sorğusuna 
cavab olaraq Ermənistan ərazi 
idarəetməsi və infrastruktur 
nazirliyi yayıb. Nazirlik “Sputnik 
Ermənistan”ın sorğusuna 
verdiyi cavabda bildirib ki, 
İran sərhədindən Gürcüstan 
sərhədinə qədər yolun tikintisi 
2030-cu ildə başa çatacaq. 
O da yalnız bir şərtlə - bütün 
beş tranş üzrə tikinti işləri 
vaxtında başa çatdırılmalıdır. 
Hətta proqnozlaşdırılan bu 
tarix də son deyil. Nazirlikdən 
bildiriblər ki, layihənin yekun 
qiymətləndirilməsi prosesi uzun 
çəkəcək. 

BEYNƏLXALQ BANKLAR 
GÖZLƏMƏ MÖVQEYINDƏ

Ermənistanın İranla sərhəddə 
“Şimal-Cənub” layihəsinə bu il 

başlanacağı bildirilsə də, bu da 
real görünmür. Yolun Qacaran-
Aqarak hissəsinin inşasına da bu 
il başlanılması nəzərdə tutulub. 
O da vəsait tapılsa. Bu yolda işlər 
ötən yayda başlanılmalı idi. Lakin 
erməni tərəfi vaxtında işləri başa 
çatdırmağa müvəffəq olmayıb. 

Xatırladaq ki, “Şimal-Cənub” 
avtomobil yolu layihəsi müstəqil 
Ermənistanın tarixində ən 
böyük layihələrdən biri hesab 
edilir. Bu yol (qismən yeni, 
qismən mövcud olanların 
genişləndirilməsi) İrandan 
Gürcüstan sərhədinə qədər 
olan məsafəni 550 km-dən 490 
km-ə qədər azaltmalıdır. Onun 
tək Ermənistanın deyil, həm 
də İranın Qara dənizə çıxışını 
asanlaşdıracağı ehtimal edilir. 
Ermənistan maliyyələşdirmə 
üçün Avropa İnvestisiya Bankına, 
Avropa Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankına, Asiya İnkişaf Bankına 
müraciətlər təqdim edib və 
hesab edir ki, bütün marşrut altı 
il ərzində tikilə bilər. Lakin hər 
hansı bir bank və yaxud dövlət 
investisiya, kredit ayırmağa 
ələsmir.

POPULIST “IQTISADI  
INQILAB” PROQRAMI

Beləliklə, erməni 
rəhbərliyin bəh-bəhlə 
cəmiyyətə yeritdiyi 
növbəti layihə hələ 
uzun müddət kağız 
üzərində qalmış 
olacaq. Ölkəyə investisiya 
qoyan tapılmır, banklar 
kredit ayrılması barədə 

müraciətləri ciddiyə almırlər. 
Səbəb də bəllidir. Ölkədə beş 
ildən artıqdır ki hakimiyyət 
dəyişikliyi baş versə də, iqtisadi 
sahədə hər hansı bir irəliləyiş 
hiss edilmir. Nikol Paşinyanın 
hakimiyyətin ilk vaxtlarında 
verdiyi vədlərin yerinə 
yetirilmədiyini erməni iqtisadçılar 
da təsdiq edirlər. Onların 
qənaətincə, Nikol başa düşmür 
ki, sistemi dəyişmək gərəkdir. 
Komandasında ideya, intellekt 
olmadığı qabardılır. Ölkədə 
informasiya texnologiyalarının 
inkişafı iqtisadiyyat üçün əsas ola 
bilməz. Çünki ölkədə proqressiv 
informasiya texnologiyaları 
mövcud deyil. Serj Sarkisyan 
dövründə olduğu kimi, indi də 
iqtisadiyyat inkişaf etmir, heç 
bir fərq yoxdur. Yük daşımaları 
göstəricisi 54 faizə qədər enib, bu 
o deməkdir ki, iqtisadi yüksəliş 
blef, yalan üzərində qurulub. 
Dəmir yolları, nəqliyyat şirkətləri 
bildirirlər ki, yük daşınmasında 
artım yoxdur. Belə vəziyyətdə 
ümumdaxili məhsulun 

artması da yalandır. 
Paşinyanın populist 
“iqtisadi inqilab” 

proqramı da 
uğursuzluğa düçar 
olub.
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İşğalçılıq 
siyasəti 

Ermənistanı 
regionda 

həyata 
keçirilən 

qlobal 
layihələrdən 

kənarda 
qoyub. Neft, 

qaz ixracı 
marşrutları, 

dəmiryolu 
xətləri, 

nəqliyyat 
dəhlizləri onun 

ərazisindən 
yan keçir. 
Bir sözlə, 

Ermənistan 
bu sahədə də 
özünü çıxdaş 

ölkəyə çevirib.

ERMƏNISTANDAN MÜTTƏFIQI IRAN DA ÜZ DÖNDƏRIR
İqtisadi Təşəbbüslərin İnkişafı 

Mərkəzinin rəhbəri İşxan Karapetyan 
hesab edir ki, iqtisadi siyasət, dövlət 
idarəçiliyi sektorunda transformasiyalar, 
iqtisadiyyatın inkişafı üzrə qlobal 
proqramların olmaması hakimiyyətin elan 
etdiyi iqtisadi inqilabla üst-üstə düşmür. 
Kənd təsərrüfatında 13, inşaat sektorunda 
9, ixracda 20, idxalda 33, enerji 
istehsalında isə 7 faiz enmə müşahidə 
olunub. Bundan əlavə, ölkədən 
pulların çıxarılması göstəricisi 
5 dəfə yüksəlib.

Sirr deyil ki, İran 
illər uzunu İrəvan üçün 

nəfəslik rolunu oynayıb. Bu ölkənin 
ayaq üstə durmasında molla rejiminin 
oynadığı rol bəllidir. Lakin Ermənistanın 
son vaxtlar İranın əzəli düşməni hesab 
edilən ABŞ ilə hərbi əməkdaşlığı Tehranı 

özündən çıxarıb. İran sərhədləri 
yaxınlığında Birləşmiş 

Ştatlar hərbçilərinin 
olmasını çox güman ki, 
ermənilərə bağışlamayacaq. 
Ermənistanın ABŞ ilə birgə 

hərbi təlimlərinin siyasi 
təsirləri ilə yanaşı, 

iqtisadi tərəfləri 
də ola bilər. 

Ermənistanın yer almağa çalışdığı “Fars 
körfəzi-Qara dəniz” beynəlxalq nəqliyyat 
dəhlizi və “Şimal-Cənub” yol dəhlizi 
layihələrində iştirakı da baş tutmaya 
bilər. Xatırladaq ki, rəsmi Tehran əsasən 
2016-cı ildən bəri irəli sürdüyü “Fars 
körfəzi-Qara dəniz” dəhlizi layihəsinin 
İran, Ermənistan, Gürcüstan, Bolqarıstan 
və Yunanıstanla yanaşı, Azərbaycanın 
da iştirakı ilə yaradılacağını dəfələrlə 
bəyan edib. Tarix göstərib ki, indiyə 
qədər ermənilərə beynəlxalq layihələrlə 
bağlı çox vədlər verilib. Məsələn, götürək 
elə Fars körfəzi-Qara dəniz beynəlxalq 
nəqliyyat dəhlizini.

Işxan KarapetyanIşxan Karapetyan

AZƏR 
NURİYEV

Bu dəhliz 
Tehranın Avropa ilə 
İrəvan və Tbilisidən 
keçərək, tranzit 
imkanlarını artırmalı 
idi. Lakin layihə 
olaraq da qaldı. 
Məsələnin başqa 
tərəfi də ondadır ki, 
İran da bu layihələri 
mümkünsüz sayır. 
Yəni rəsmi Tehran 
daha mənfəətli 
layihələrə üstünlük 
verir. Eyni zamanda 
Ermənistanın İran 
və Hindistanla 
birgə multimodal 
kəsintisiz nəqliyyat 
dəhlizinin baş 
tutması da şübhə 
altına düşür. 

ERMƏNISTAN ÇIXDAŞ 
ÖLKƏYƏ ÇEVRILIB

Beləliklə, işğalçılıq 
siyasəti Ermənistanı 
regionda həyata 
keçirilən qlobal 
layihələrdən kənarda 
qoyub. Neft, qaz 
ixracı marşrutları, 
dəmiryolu xətləri, 
nəqliyyat dəhlizləri 
onun ərazisindən 
yan keçir. Bir sözlə, 
Ermənistan bu 
sahədə də özünü 
çıxdaş ölkəyə çevirib.

Azərbaycan 
isə həmin dövrdə 
dünya əhəmiyyətli 
nəhəng layihələr 
həyata keçirib və bu 
istiqamətdə işləri 
uğurla davam etdirir.

MƏSƏLƏNIN MƏSƏLƏNIN 
BAŞQA TƏRƏFI DƏ BAŞQA TƏRƏFI DƏ 

ONDADIR KI...ONDADIR KI...

Ermənistanın Ermənistanın   
PUС PUС OLAN  OLAN  
növbəti layihəsinövbəti layihəsi

Ermənistanın Ermənistanın   
PUС PUС OLAN  OLAN  
növbəti layihəsinövbəti layihəsi



● Karyerada kəpənək 
effektinə inanırsınız? Yəni kiçik 
qərarların insanın həyatını 
dəyişə bildiyini düşünürsünüz? 
Maraqlıdır, sizin hansı kiçik 
qərarınız həyatınızı dəyişib?

● Mən karyerada kəpənək 
effektinə çox inanıram. Məsələn, 
Çində universiteti bitirdikdə 
orada qalıb işləmək istəyirdim, 
amma atamla söhbət edib, ani 
qərarla Almaniyaya gəldim. 
Almaniyada magistraturanı 
bitirdikdən sonra bir tədbirə 
qatılmaq həyatımı dəyişdi. 
Yadımdadır, həmin 
tədbirin bileti baha idi və 
getməyi düşünmürdüm. 
Son anda qərar 

verdim və tədbirə bileti aldım. 
Orada tanış olduğum insanın 
məsləhətilə CV-mi Almaniyada 
bir şirkətə göndərdim və məni 
istədiyim işə qəbul etdilər. O 
tədbirdən sonra həyatım və 
qərarlarım zəncirvari şəkildə 
dəyişdi.

● Ümumiləşdirsək, uğurlu 
karyeranın sirri nədir?

● Özünə inam, bacarıqları 
inkişaf etdirmək və şəbəkələşmə. 
Bunlar olduqda, karyera yolunda 
sürətlə irəliləyirsən. İnsan daim 
öz üzərində işləməli, özünü 
inkişaf etdirməlidir. Çünki bizi 
öyrəndiklərimiz irəli aparır.

ANI QƏRARLA ALMANIYAYA GƏLDIM
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Aydan 
Bağırova: 

“İş 
elanınıza 

cavab 
gəlməməsi 

əsla sizin 
bacarıq-
sızlığınız 

demək 
deyil. 

Ruhdan 
düşməyin. 

Müraciət 
etməyə 
davam 

edin, 
israrlı 

olun. Belə 
insanlar 
tezliklə 

arzuladığı 
işə sahib 
olurlar”.

öyrənəcəksən. Kömək qarşılıqlı 
olmalıdır. Biz onlara dəstək 
olduqda, onlar da bizə olacaqlar. 
Tək olmaq çətindir. İstər öz 
ölkəndə, istərsə də xaricdə 
şəbəkələşmə əhəmiyyətlidir.

● Karyera ekspertləri 
tərəfindən tez-tez təkrarlanan 
bir məsləhət var: “Uğurlu 
karyera üçün bir istiqamətdə 
ixtisaslaşın!” Sizcə, bu məsləhət 
hazırki dövr üçün nə dərəcə 
uyğundur?

● Bu, Almaniyada belədir. 
Azərbaycanda adətən, bir 
istiqamətdə təhsil alır, bir 
çoxumuz fərqli istiqamətlərdə 
çalışır, bəzən bacarıqlarımızı 
sonradan kəşf edib onun ardınca 
gedirik. Bu, mənim üçün 
normal idi. Lakin Almaniyada 
iş axtararkən, bakalavrı Çin 
dilində bitirdiyim üçün ancaq 
o istiqamətdə iş tapmalı idim. 
Universitetdə hansı təhsili 
almısansa, iş də eyni olmalıdır. 
Almaniyada ixtisas dəyişmək 
çox çətindir. Burada ümumi 
inanc budur ki, CV tamamilə 
bir mövzuya, istiqamətə həsr 
olunmalıdır. Mən ikinci ixtisası 
beynəlxalq biznes üzrə aldıqdan 
sonra Çin dili bacarıqlarımdan 
istifadə edib Avropa - Çin Biznes 
əlaqələri istiqamətində işləyirəm.

HƏR INSAN ƏCNƏBI 
ÖLKƏDƏ YAŞAYA BILMIR

●  Gənclərin əksəriyyəti 
xaricə gedən kimi yaxşı iş tapıb, 
yüksək maaşla təmin ediləcəyini 
düşünür. Həqiqətən, xarici 
ölkədə işə düzəlmək asandırmı?

● Asan deyil. Gəlməzdən 
öncə ya iş tapmalısınız, ya da 
universitetə qəbul olmalısınız. 
Dünyada çox adam Avropada 
işləmək istəyir. Ona görə də 
rəqabət böyükdür. Çox istedadlı, 

bacarıqlı, savadlı gənclərimiz 
var. Bəziləri üçün bu yol çox 
keşməkeşli və ağır olur. Çünki 
belə insanlar çox vaxt imtinanı 
qəbul edə bilmirlər. Bəziləri 

yaxşı iş də tapır, amma mühitə 
adaptasiya ola bilmir. Hər insan 
əcnəbi ölkədə yaşaya bilmir.

● Maraqlıdır, sizin əcnəbi 
ölkəyə adaptasiya dövründə 
hansı çətinlikləriniz olub?

● Almaniyada daha çox 
çətinlik çəkdim, nəinki Çində. 
Çünki tam fərqli mentalitetdir. 
Çində çinli dostlarım var idi 
və onlarla ünsiyyət qurmaq 
daha asan idi. Almanlar isə çox 
soyuqqanlıdırlar. Dost tapmaq 
çətindir. Hamının işi çoxdur və 
öz işi ilə məşğuldurlar. Hava 
da soyuqdur. Qış fəsli çox olur, 
günəş az çıxır. Adaptasiya 
asan olmadı. Alman dilini 
də öyrənmək çətin idi. Ailəm 
yanımda deyildi, bacımla idik. 
Valideynlərimiz, ölkəmiz üçün 
çox darıxırdıq. İldə cəmi bir dəfə 
Bakıya gedirdik. Universiteti 
bitirdikdən sonra iş tapmaq 
asan olmadı. İş tapanda da 
öyrəşmək problemi yarandı. 
Beynəlxalq şirkətdə işləyərkən, 
bu mərhələ rahat keçir. Çünki 
hər kəs fərqli ölkədəndir. Mən 
sırf alman şirkətində işləyirdim, 
ünsiyyət, dostluq qurmaqda 
çətinlik çəkirdim. Artıq 11 ildir 
ki, burdayam, öyrəşmişəm. 
Motivasiyam isə həmişə 
müstəqillik, heç kimdən asılı 
olmamaq üçün çalışmağım olub.

ÖZÜNƏ INAMI SARSILANLAR 
BU YOLDA UDUZUR

● Ən çətin mərhələ iş 
müraciətlərinin cavabsız qalma 
mərhələsidir. Kifayət qədər 
bacarığı, istedadı olan insanlar 
üçün bu mərhələ ağrılı olur 
dediniz. Bəs bu mərhələni 
motivasiyanı itirmədən necə  
keçmək olar?

● Bəli, bu, çox vaxt 
motivasiyanı salır və hətta 
insanın özgüvənini zədələyir. 
Mən də bunu yaşamışam, 
dəfələrlə CV göndərib, rədd 
cavabı almışam. Bütün iş elanları 
göründüyü kimi deyil. Bəzən olur 
ki, iş reklam üçün elan olunur, 
faktiki vakansiya göstərilmir. 
Bəzi hallarda şirkət bu vakansiya 
üçün fikrini dəyişir. Yaxud işçi 
götürülür, amma iş elanı aktiv 
qalır. Müraciətiniz tələb olunan 
keyfiyyətlərə cavab verməyə bilər 

və 
şirkət 
rəy bildirməyə bilər. Müraciət 
edənlərin çoxluğu ola bilər ki, bu 
da baxılma prosesini ləngidir. 
Son olaraq daxili namizəd 
vəzifəyə yüksəlmiş ola bilər. İş 
elanınıza cavab gəlməməsi əsla 
sizin bacarıqsızlığınız demək 
deyil. Ruhdan düşməyin. 
Müraciət etməyə davam edin, 
israrlı olun. Belə insanlar tezliklə 
arzuladığı işə sahib olurlar. 
Özünə inamı sarsılanlar isə, 
təəssüf ki, bu yolda uduzurlar.

● Almaniya mentalitet 
baxımından Azərbaycan və 
Çindən fərqlidir. Ilk vaxtlar 
Almaniyada sizi təəccübləndirən 
məqam nə idi?

● İstər Azərbaycanda, istərsə 
də Çində öyrəşmişik ki, dost-tanış 
görmək istəyəndə, dərhal zəng 
edir, ya həmin gün görüşürük, 
ya da sabaha vaxt təyin edirik. 
Almanlarda belə deyil. Onlar 
ani qərar vermirlər. Burada 
hər kəsin təqvimi var. Kiminlə 
görüşmək istəsən, adətən ən tezi, 
bir həftə öncədən bildirməlisən. 
Məsələn, alman qonşum var idi, 
münasibətlərimiz çox yaxşı idi. 
Mənə dedi ki, bir gün bizə gəl, 
kofe içək. Dedim yaxşı, nə vaxt 
gəlim? Cavab verdi ki, 3-cü gün. 
Sabah görüşəcəyimizi düşündüm, 
dedi xeyr, növbəti həftə 3-cü gün 
kofe içərik. Çox təəccübləndim. 
Çünki qonşu idik, tez-tez 
qarşılaşırdıq, kofe içmək üçün bir 
həftə gözləməyə nə ehtiyac var? 
Amma indi onları başa düşürəm. 
Hətta təqvimim də var. Çünki iş 
o qədər çox olur ki, məcburən, 
görüşü təqvimə baxıb təyin 
edirəm.

Müasir dövrdə uğurlu 
karyeranın sirrini 
şəbəkələşmədə və insanların 

bacarıqlarını inkişaf etdirməsində 
görür. Düşünür ki, dil bilikləri və 
savadla yanaşı, yaxşı ətraf uğurun 
açarıdır. Bu yolda insanın ən böyük 
silahı özünə olan inamı və ünsiyyət 
bacarıqlarıdır.

Müsahibimiz Almaniyada karyera 
mütəxəssisi - mentor olaraq fəaliyyət 
göstərən Aydan Bağırovadır. O həm 
də Berlində beynəlxalq biznesin 
inkişafı, tərəfdaşlarla iş üzrə menecer 
kimi çalışır.

Bakıda anadan olub. Orta məktəbi 
bitirdikdən sonra bakalavr təhsilini 
Çində, Çin dili ixtisası üzrə davam 
etdirib. Orada “ən yüksək səviyyə 
Çin dili sertifikatı”nı qazanıb. Daha 
sonra Almaniyaya gedib və alman 
dilini öyrənib. Həmçinin sözügedən 
ölkədə beynəlxalq biznes ixtisası üzrə 
magistratura təhsili alıb. Hazırda 
Berlində daşınmaz əmlak şirkətinin 
Çin departamentində işləyir. İngilis, 
alman, Çin, rus dillərini yüksək 
səviyyədə bilir.

“HARADAN, NECƏ
 BAŞLAYACAĞIMI BILMIRDIM”

● Aydan xanım, sosial media 
səhifələrində şəxsi inkişaf, karyera 
ilə bağlı statuslar paylaşır, gəncləri 
istiqamətləndirirsiniz. Bunu nə üçün 
edirsiniz?

● İnsanlara kömək etmək 
istəyirəm. Çünki mən də ilk 
dəfə Almaniyaya gəldikdə çox 
əziyyət çəkdim. Haradan, necə 
başlayacağımı bilmirdim. Sosial 
şəbəkələrdə məhz bu sahədə 
peşəkarlaşan insanlara yazır, dəstək 
istəyirdim. Onların verdiyi istiqamət, 

motivasiya mənə çox kömək oldu. 
Artıq 11 ildir ki, Almaniyadayam. İndi 
CV yazmaq, işə qəbul olmaq üçün 
nə etmək lazım olduğunu bilirəm. 
Bu istiqamətdə bildiklərimlə özüm 
kimi çətinlik çəkən insanlara kömək 
etməyə çalışıram. Həftəsonunu sosial 
şəbəkədə maarifləndirici paylaşımlara 
ayırıram.

● Xaricdə işə qəbul prosesinin 
çətin olduğunu bildirirsiniz. Sizcə, 
gənclərin bu istiqamətdə etdiyi 
səhvlər nədir?

● Ən əsası CV formaları düzgün 
qurulmur. Məsələn, Almaniyada 
CV-nin dəqiq forması var. HR (İnsan 
resursları üzrə mütəxəssis) artıq o 
formaya öyrəşdiyi üçün fərqli CV 
gördükdə, ona baxmağa vaxt sərf 
etmir. İkinci problem odur ki, CV 
göndərmək üçün düzgün iş elanını 
seçə bilmirlər. Məsələn, bəzən elə 
işdən cavab gözləyirlər ki, onların 
CV məlumatları ilə həmin işə qəbul 
olmağa şans yoxdur. İmtina aldıqda 
da motivasiyaları düşür. Belə 
olduğu halda da əksəriyyəti bundan 
sonra da alınmayacağını düşünür. 
Üçüncüsü, bəzən gənclər özlərinə 
uyğun əməkhaqqını düzgün tələb edə 
bilmirlər. Bu da imtinaya səbəb olan 
amillərdəndir.

ILK IŞ INSAN ÜÇÜN 
ƏN VACIB TƏCRÜBƏDIR

● Ilk iş təcrübəsində yüksək 
əməkhaqqı tələbi nə dərəcədə 
düzgündür?

● İlk iş insan üçün ən vacib 
təcrübədir. Məsələn, mən 
Almaniyada magistraturanı bitirib 
iş müsahibəsinə dəvət alanda nə 
qədər maaş istəyəcəyimi bilmirdim. 
Az deyib peşman olmaq, çox 
deyib imtina almaq istəmirdim. 

Müsahibəyə gedəndə rəfiqəmə 
zəng vurub nə qədər qazandığını 
soruşdum və müsahibə vaxtı eyni 
məbləği istədim. Sonradan bildim 
ki, yeni məzun üçün ən ideal maaşı 
istəmişəm. Hazırda internetdə 
araşdırma edərək, hansı şirkətdən 

nə qədər əməkhaqqı istəyəcəyinizi 
bilə bilərsiniz. Məşhur əməkhaqqı 

araşdırması platformaları var. 
Gənclər onlardan istifadə edib, 
düzgün, özlərinə uyğun maaşı istəyə 
bilərlər.

● Bəs düzgün CV necə 
hazırlanmalıdır?

● Bəzən 4-5 səhifəlik CV 
hazırlayırlar. Ən əsası, CV bir 
səhifədə, uzun olmamalıdır. CV-
də axtardığınız işə uyğun “açar 
sözlər” olmalıdır. Məsələn, proqram 
mühəndisliyi üçün müraciət 
etmisinizsə, ona aid “açar sözlər” 
qeyd olunmalıdır. Şirkətlərin 
əksəriyyətində CV-lərə insanlar yox, 
süni intellekt baxır. Söz düzgün 
olmayanda, avtomatik imtina gəlir. 
İnternetdə həmişə düzgün CV 
forması tapmaq olar. CV-lər standart 
olmur. Ən vacibi isə, hansı ölkəyə 
iş üçün müraciət edirsənsə, məhz o 
ölkəyə uyğun CV forması hazırlamaq 
lazımdır.

ŞƏBƏKƏLƏŞMƏ ƏHƏMIYYƏTLIDIR
● Yaxşı təhsil və dil bilikləri 

uğurlu karyera qurmaq üçün 
kifayətdirmi? Ümumiyyətlə, işdə 
uğurlu olmaq üçün əsas amil nədir?

● Fikrimcə, müasir dünyada 
ən önəmli amillərdən biri 
şəbəkələşmədir. Ancaq 
Azərbaycanda iş tapmaq 
üçün tanış axtarmırlar, 
Avropada da belədir. 
Şəbəkələşmə tək 
iş tapmaqda yox, 
peşəkar inkişafda da 
çox vacibdir. Yeni 
tanıdığımız hər 
bir insanla söhbət 
edərkən belə, nə isə 
öyrənirik, öyrədirik. 
Uğurlu karyerada 
ətrafın çox olması 
vacibdir. Üstəlik, 
bu ətraf o demək 
deyil ki, ancaq sən 
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PULUN DƏYƏRI ƏVVƏLKI  
GÜCÜNDƏ DEYIL

İqtisadçı ekspert Xalid Kərimlinin 
sözlərinə görə, istehlak kreditlərinə 
tələbatın artmasının bir neçə faktoru 
var:

“Bu proqnozlar nominal 
göstəricilərə əsaslanıb. 
Azərbaycanda da inflyasiya baş verir 
və istehlakçıların aldığı məhsulların 
qiymətləri bahalaşıb. Digər məsələ 
- əhalinin nominal gəlirləri yüksəlib. 
Eyni zamanda, vətəndaşların 
pensiyası, əməkhaqqı qalxıb. Ötən 
il orta aylıq əməkhaqqı 14,5, bu ilin 

səkkiz ayında 11,3 faiz artıb. Nəticədə 
pulun dəyəri əvvəlki gücündə deyil və 
dəyər itirir. Bu da artımlarda özünü 
göstərir. Nominal ifadədə istehlak 
kreditlərinə məbləğ olaraq artımda öz 
əksini tapır”.

O qeyd edib ki, istehlak kreditlərinin 
artmasının digər məqamı odur ki, 
bankların özünün izafi pul resursları 
var: “Bankların beş milyardlıq izafi pul 
resursu var və onu satmağa çalışırlar. 
Tələbin artırılmasında da banklar 
istehlak kreditlərinə maraq oyatmaq 
üçün müxtəlif marketinq üsullarından 
istifadə edirlər.”.

“ISTEHLAK KREDITLƏRININ ARTMASI 
PROBLEM DEYIL”

Deputat Rüfət Quliyev isə bildirib ki, 
istehlak kreditlərinin artması problem 
deyil:

“Dünyada əksər insanlar bu 
kreditdən istifadə edirlər. Hətta inkişaf 
edən ölkələrdə də ən azı 65 faizə yaxın 
əhali ev almaq və digər məsələlərlə 
bağlı istehlak kreditlərindən istifadə 
edir. Artıq dünyada turizmlə bağlı da 
xüsusi kreditlər var. Məsələn, turist 
kimi istirahətə gedəndə krediti götürür 
və altı ayda onu hissə-hissə ödəyir”.

Deputat əlavə edib ki, ölkəmizdə 50 
faizə yaxın insan bu kreditdən istifadə 
edir:

“Bu sayın və maliyyənin artmasına 
imkan var. Hər dörd ailədən biri 
bundan istifadə edir. Bu, bazar 
iqtisadiyyatının məntiqinə sığan 
məsələdir. Təbii ki, inflyasiyanın da rolu 
var. Məsələn, insan nəyisə almaq istəyir 
və onun bu gün qiyməti 2000 dollardır. 
İnflyasiya nəticəsində bir il sonra 
qiyməti 2300 dollar civarında olacaq. 
Bu səbəbdən insanlar onu bank faizi 
kimi ödəmək planı ilə 
əldə edirlər. İnsanlar 
bu cür kreditləri 
götürən zaman öz 
gəlirlərini və gələcəkdə 
öz mənbələrini 
hesablayıb 
bu addımı 
atsalar 
daha yaxşı 
olar”.

A zərbaycan bankları bu ilin III 
rübündə istehlak kreditlərinə 
olan tələbin 13 faiz artacağını 

gözləyirlər. Bu barədə Azərbaycan 
Mərkəzi Bankının (AMB) kreditləşmə 
fəaliyyətinə dair sorğusunun 
nəticələrində bildirilib. Qeyd olunub 
ki, istehlak kreditlərinin tərkib hissəsi 
olan avto kreditlərə olan tələbin 6 faiz, 
kartlarla kreditə olan tələbin 17 faiz, 
əməkhaqqı ilə kreditlərə olan tələbin 
10 faiz, məişət kreditlərinə tələbin 
isə 8 faiz artacağı proqnozlaşdırılır. 
Sorğunun nəticələrinə əsasən, bu ilin 
II rübündə Azərbaycan banklarında 
istehlak kreditlərinə tələb 29 faiz artıb. 
Həmçinin, avto kreditlərə olan tələb 4 
faiz, kartlarla kreditə olan tələb 8 faiz, 
əməkhaqqı ilə kreditlərə tələb 8 faiz, 
məişət kreditlərinə tələb isə 10 faiz 
artıb. Ölkəmizdə istehlak kreditlərinə 
artan tələbin səbəbləri nələrdir? 

KREDITLƏR DAHA ƏLÇATANDIR
AMB-dən “Kaspi”nin sorğusuna cavab 

olaraq bildirilib ki, diffuziya indeksinin 
müsbət 13 faiz olması banklar tərəfindən 
istehlak kreditlərinə tələbdə artımın 
gözlənildiyini göstərsə də, bunu istehlak 
kreditlərinə tələbin 13 faiz artacağı kimi 
interpretasiya etmək düzgün deyil:

“Beynəlxalq təcrübədə sorğu 
nəticələrinin interpretasiyasında istifadə 
olunan diffuziya indeksi “-100, +100” 

aralığında dəyişir. Müsbət 
100 faiz respondentlərin 
100 faizinin kredit 
standartlarında 
əhəmiyyətli yumşalma, 
mənfi 100 faiz 

əhəmiyyətli 
sərtləşmə 
müşahidə 
etdiyini 
göstərir”.

İQTİSADİYYAT

Son vaxtlar bankların istehlak 
kreditləşməsinə marağının 
artması müşahidə olunur. 
Hazırda bankların özünün 
beş milyardlıq izafi pul 
resursu var və onu 
satmağa çalışırlar. 
Tələbin artırılmasında 
da banklar istehlak 
kreditlərinə maraq 
oyatmaq üçün müxtəlif 
marketinq üsullarından 

istifadə edirlər.
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İLHAMƏ 
ƏBÜLFƏT

Vüqar BayramlıVüqar Bayramlı Rüfət QuliyevRüfət Quliyev

AMB-dən əlavə edilib ki, 
respondent banklar tərəfindən 
sorğuya bildirilən cavablara əsasən 
istehlak kreditlərinə tələbin artımı 
bir neçə səbəbdən qaynaqlanır: 
“İstehlakçı əminliyinin artımı, 
rəqəmsallaşma fonunda kreditlərin 
daha əlçatan olması və faiz 
dərəcələrində dəyişikliklər istehlak 
kreditlərinə tələbin artımında 
əsas amillər kimi çıxış ediblər. 
Sorğu nəticələrinə əsasən, cari ilin 
ikinci rübündə bankların 58 faizi 
əhalinin borclanmasında dəyişiklik 
olmadığını qeyd etsə də, bankların 
42 faizi əhalinin borclanma 
səviyyəsinin orta dərəcədə artdığını 
bildirib. Sorğu nəticələrinə əsasən 
2023-cü ilin II rübü üzrə istehlak 
kreditlərinə tələb artımı məişət 
kreditləri üzrə müşahidə olunub. 
Bundan əlavə, əməkhaqqı kreditləri 
və kredit kartlarına tələbdə də 
artım müşahidə edilib. Bankların 
cavablarına əsasən, avto kreditlər 
üzrə tələb daha az artıb. İstehlak 
kreditləri üzrə dinamika Mərkəzi 
Bank tərəfindən daim diqqət 
mərkəzində saxlanılır və müvafiq 
prudensial siyasət müəyyən edilir”.

Deputat Vüqar Bayramlının 
sözlərinə görə, son vaxtlar bankların 
istehlak kreditləşməsinə marağının 
artması müşahidə olunur:

“Bu rəqəmlər və proqnozlar 
sorğu əsasında müəyyənləşib və 
gözləntidir. İstehlak kreditlərinin 
digərləri ilə müqayisədə payı 
kifayət qədər böyükdür. Əslində 
əsas məqsəd odur ki, biznesə, real 
sektora yönəldilən kreditlərin 
həcmində artımlar müşahidə 
olunsun. Bu, yeni iş yerlərinin 
yaradılması, biznesin daha yaxşı 
maliyyələşdirilməsinin təşviq 
olunmasıdır”.

V.Bayramov əlavə edib ki, 
istehlak kreditlərinə marağın 
artmasının bir səbəbi də avtomobil 
alışının çoxalmasıdır: “Kredit yolu 
ilə avtomobil alanların sayında 
artım var. Eyni zamanda, istehlak 
kreditlərinin faizlərində dəyişiklik 
var və kampaniyalar çoxdur. 
Nəticədə vətəndaş buna maraq 
göstərir. Banklar əsas hədəf olaraq 
real sektoru maliyyələşdirməyi 

götürməlidir ki, iş adamları 
bu kreditlərdən 

faydalana bilsinlər”.

BANKLARIN ƏSAS HƏDƏFI HANSI BANKLARIN ƏSAS HƏDƏFI HANSI 
KREDIT NÖVÜ OLMALIDIR?KREDIT NÖVÜ OLMALIDIR?

ISTEHLAK KREDITLƏRINƏ ISTEHLAK KREDITLƏRINƏ 
ARTAN MARAQARTAN MARAQ
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Yeddi avqust tarixindən 
etibarən Bakıda parklanma ilə 
bağlı yeni qaydalar qüvvəyə 

minib. Belə ki, artıq nəqliyyat 
vasitələrinin parklanmasına 
görə nəzərdə tutulan ödənişlərin 
yığımı yalnız nağdsız qaydada 
həyata keçirilir. Sürücülərdən 
parklanma yerlərindən istifadəyə 
görə nağd şəkildə hər hansı bir 
ödəniş tələb oluna bilməz. Artıq 
parklanma ödənişləri mobil 
tətbiq, sms və ödəmə terminalı 
vasitəsilə edilməlidir. Bəs görəsən 
yeniliklərdən sonra bu sahədə hansı 
dəyişikliklər müşahidə olunur?

MƏRKƏZDƏ IŞLƏR 
YEKUNLAŞMAQ ÜZRƏDIR

Azərbaycan Yerüstü Nəqliyyat 
Agentliyindən (AYNA) sorğumuza 
cavab olaraq bildirildi ki, son 
1 ayda parklanmada xeyli 
irəliləyiş mövcuddur: “Nazirlər 
Kabinetinin “Nəqliyyat vasitələrinin 
parklanmasına görə ödənişin 
məbləğinin təsdiq edilməsi 
haqqında” qərarının icrası ilə bağlı 
işlər davam etdirilir. Mərkəzdə 

parklanma zonasına daxil olan 
ərazilərdə işlər yekunlaşmaq 
üzrədir. 1 və 2-ci zonalara daxil 
olan yerlərdə müvafiq infrastruktur 
işləri aparılır. Parklanma yerlərində 
müvafiq yol nişanları və məlumat 
lövhələri quraşdırılır, nişanlanma 
xətləri çəkilir. Parklanma yerlərində 
müəyyən olunmuş qaydalara 
riayət olunması, ödəmələrin 
həyata keçirilməsinə nəzarət, o 
cümlədən ərazidə maarifləndirmə 
və məlumatlandırma məqsədilə 
nəzarətçilər, eləcə də “Nəqliyyat 
könüllüləri” prosesə cəlb olunublar. 
Ödənişli parklanmanın 
tətbiqinə ilk olaraq mərkəz 
və 1-ci zona olmaqla, 
mərhələli şəkildə 
başlanılıb. Parklanmanın 
idarə olunmasından 
sonra əvvəllər avtomobil 
saxlamaq üçün 
çətinliklə 
yer tapılan 
küçələrdə 
artıq xeyli 
sayda boş yer 
müşahidə 
edilir. Artıq 
bir aydan 

çoxdur ki, nəqliyyat vasitələrinin 
parklanmasına görə ödənişlərin 
yığımı yalnız nağdsız qaydada 
həyata keçirilir. 21 sentyabra olan 
statistikaya əsasən, 129 min 486 
nəfər mobil tətbiqi yükləyərək 
qeydiyyatdan keçib. 9556 nəfər isə 
balansın artırılması əməliyyatını 
həyata keçirib”.   

YENI KÜÇƏLƏRIN SISTEMƏ 
QOŞULMASI YÖNÜNDƏ IŞLƏR 
APARILIR

Nəqliyyat məsələləri üzrə 
ekspert Rauf Ağamirzəyev “Kaspi” 
qəzetinə açıqlamasında dedi ki, yeni 
fəaliyyətə başlamış sistem effektini 

göstərir: “Parklanma ilə bağlı 
5 ildir gözlənilən islahat artıq 
başlayıb. Bir aydır hansı küçələrdə 
ki bu sistem işləyir, orada nizam-

intizamın bərqərar olduğunu 
müşahidə edirik. Hələ 
ki, sərt nəzarətin 
olmadığı müddətdir. 
Sistemin işləkliyi 
sübut olunub və 
davamlı olaraq yeni 
küçələrin sistemə 
qoşulması yönündə 
işlər aparılır”. 
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NORMAL PARKLANMA OLACAĞI TƏQDIRDƏ...
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E.Muradlının sözlərinə 
görə, tək problem işləyən 
insanlarla bağlıdır: “Yeni 
qaydalar insanların 
ürəyincədir. Amma bəzi 
insanlar ödənişlə bağlı etiraz 
edirlər. Düşünürlər ki, ərazidə 
yaşayanlara pulsuz imkan 
yaradıldığı kimi, mərkəzdə iş 
yeri olanlara da parkinqlərdən 
istifadədə hansısa formada 
güzəşt olunmalıdır. Aidiyyəti 
qurum isə hesab edir ki, 
parkinqlər daim məşğul 
olmamalıdır. Çünki 
parklanma yerləri 
qısamüddətli 
nəzərdə 
tutulub. Dayanan 
sürücü başqa 
bir vətəndaşın 
hüququnu pozur”. 

Ekspert qeyd 
etdi ki, insanlara ya 
güzəşt olunmalıdır, 

ya da ictimai nəqliyyat 
düzəldilməlidir: “Şəhərin 
mərkəzində işləyənlər məcbur 
qaydada ictimai nəqliyyatdan 
istifadə etməlidirlər. Vətəndaş 
şəhərin mərkəzində işə 
gəlirsə, parklanma bahadırsa, 
şəhərin ətrafında avtomobili 
park edib, metroya minib, işə 
gəlməlidir. İctimai nəqliyyat 
onsuz da bərbad vəziyyətdədir, 
avtomobillə gələnləri də oraya 
yönləndirsək, ümumiyyətlə 
vəziyyət çıxılmaz olar. O 
səbəbdən müəyyən güzəştlər 
etmək lazımdır. Şəhərin 
mərkəzində kimsə 8-9 saat 

işləyirsə, deməli, gündəlik 10 
manata qədər parklanmaya 

pul ödəməlidir. 
Müəyyən yerlərdə 
fərdi yanaşma nümayiş 

etdirmək, güzəştlər 
tətbiq etmək 

mümkündür”. 

 R.Ağamirzəyevin fikrincə, sərt 
nəzarət mexanizmi tətbiq edilsə, 
nəticə daha effektiv olar: “Qarşıya 
qoyulmuş hədəflər bəllidir. Sadəcə, 
qaydalara sərt nəzarət olunmalıdır. 
Həmçinin sistemin bütün şəhəri 
əhatə etməsi yönündə işləri 
bir az sürətləndirmək lazımdır. 
Qoyulmuş üfüqi nişanlanmaya 
əməl etməməyə görə cəza 

sanksiyaları işlək olmalıdır ki, 
qaydalar işləsin və küçələrimizdə 
daha nizamlı hərəkəti müşahidə 
edək. Normal parklanma olacağı 
təqdirdə bu, həm piyada, həm 
də avtomobillə hərəkət edənlərə 
birbaşa müsbət təsir edəcək. 
Bu, kompleks həll tələb edən 
məsələdir. Bunun üçün digər 
qurumlar da üzərlərinə düşən 

öhdəliyi yerinə 
yetirməlidirlər”. 

HƏLƏ DƏ 
QAYDALARI 
POZMAĞA 
MEYLLI 
INSANLAR VAR 

Nəqliyyat 
eksperti 
Elməddin 
Muradlı isə 
bildirdi ki, 

proqram 

effektini zamanla daha yaxşı 
göstərəcək: “Qaydaların tətbiqi 
ilk növbədə şəhərin mərkəzi 
küçələrinə istiqamətlənib. Mərkəzi 
küçələrdə parkinq nişanları, 
ödənişli parklanmaya dair əlavə 
məlumat lövhəcikləri quraşdırılır. 
Ümumilikdə işlər pis getmir. Ətraf 
ərazilərdə də müəy-yən işlər 
görülür, addımlar atılır. Bunlar 
hələlik ilkin mərhələdə görülən 
işlərdir. Demək olmaz ki, qısa 
müddət ərzində bütün hər şey 
mükəmməl şəkildə həll olunacaq. 
Yeni qaydalar gözlənilən effekti 
zamanla verəcək. Çünki hələ də 
qaydaları pozmağa meylli, yaxud 
etiraz edən, öz xeyrinə dəyişməyə 
çalışan insanlar var. Yeni sistemin 
effektivliyini hər kəs üçün əlçatan 
olanda görəcəyik. Hazırda deyə 
bilmərik. Lakin proqramın qarşıya 
qoyulan hədəfi doğrultmaq 
ehtimalı yüksəkdir”. 

Rauf Rauf 
AğamirzəyevAğamirzəyev

ZƏRİF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Fotolar: Tapdıq Abdullayev/Global Media Group

ÇATIŞMAZLIQ ÇATIŞMAZLIQ 
QIYMƏTLƏRLƏ BAĞLIDIRQIYMƏTLƏRLƏ BAĞLIDIR

Parklanma ilə bağlı yeni qaydalar bir aydan çoxdur tətbiq 
edilir. Paytaxtın mərkəzində parklanma zonasına daxil 
olan ərazilərdə işlər yekunlaşmaq üzrədir. Parklanma 
yerlərində müəyyən olunmuş qaydalara riayət olunması, 
ödəmələrin həyata keçirilməsinə nəzarət, o cümlədən 

ərazidə maarifləndirmə və məlumatlandırma 
məqsədilə nəzarətçilər prosesə cəlb olunublar.

YENI PARKINQYENI PARKINQ  
SISTEMI OZUNU SISTEMI OZUNU 
DOGRULDURMU?DOGRULDURMU?
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Müəllim bildirir ki, bizdə 
ingilis dilinin öyrədilməsində 
olduğu kimi mükəmməl bir 
proqram yoxdur. Bu məsələdə yük 
müəllimlərin üzərinə düşür. Bizim 
hamımızın öz proqramlarımız 
var və öz təcrübəmizdən keçirik. 
Rəsmi şəkildə sistemli bir vəsait 
olsa, bəlkə daha yaxşı olar. Yoxsa 
xarici ölkədən gələn vətəndaşlar 
çox çətinlik çəkirlər. Müəllim 
hesab edir ki,  problemi yalnız 
ünsiyyəti genişləndirmək, bədii 
ədəbiyyat oxumaqla çözmək olar: 
“İndi uşaqlar internetdə hər şeyi 
hazır əldə edirlər. Yarım səhifə 
yazanda biz sevinirik. Mütaliə 
vərdişləri yoxdur. Oxuyanda 
da türk yazarlarının əsərlərini 
oxuyurlar. Nitq də tamam 
dəyişir. Şifahi nitqdən o sözləri 
təmizləmək də olmur. Nəticədə 
problem daha da dərinləşir”.

ESSENI LƏĞV ETMƏYIN SƏHVI
“Sovet dövründə şagirdlərə 

imla, inşa, ifadə 
yazdırılardı.  

Profilindən asılı 
olmayaraq bütün 
universitetlərə 
qəbulda 
ədəbiyyatdan 

yazılı imtahan 
keçirilərdi. 
İndi biz 
həmin 
yazıları 
esse 

ilə əvəz etmişik”, - deyə 
təhsil eksperti Nadir İsrafilov 
bildirir: “Test sistemindən 
sonra məlum oldu ki, artıq  bu 
tip yazılara ehtiyac yoxdur və 
imtahandan çıxarıldı. İnşanın 
xeyri nə idi? Uşaqlar klassiklərin 
əsərlərindən ayrı-ayrı surətləri 
səciyyələndirirdilər. Buna görə 
ədəbiyyat oxumağa məcbur idilər”. 

Ekspertin sözlərinə görə, 
Boloniya prosesinə qoşulandan 
sonra bir sıra ali məktəblərdə 
yazılı və şifahi imtahan verməyə 
başladılar. Məzunlar bu kimi 
vərdişləri yadırğamışdılar. Ona 
görə bu, müəyyən narazılıqlara 
da səbəb oldu. Sonra ekspertlər 
tərəfindən məsələ qaldırıldı ki, bu 
qaydalar gərək orta məktəblərdə 
tətbiq edilsin. Nəticədə 9-cu 
siniflərin buraxılış imtahanına 
esse yazmaq da daxil edildi. Ancaq 
bir il keçməmiş bu qərar ləğv 
olundu: “İndi məktəb direktorları, 
müəllimlər, tələbələr essedən 
imtahan verirlər. Bunun isə təməli 
məktəbdə qoyulmalıdır.  Biz esseni 
ləğv etməkdə böyük səhvə yol 
verdik. Əzbərçiliyə olan meyl ona 
gətirib çıxardı ki, məzunlar esse 
yaza bilmirlər. Çünki vərdişlər 
sıradan çıxıb. Oxuduğunu anlamaq 
və qavramaq üçün bədii ədəbiyyat 
oxumaq vacib şərtdir”. 

Ekspert çıxış yolunu 
məktəblərdə mütaliəyə marağı 
artırmaqda, yazı tapşırıqarına 
daha çox yer verməkdə görür. 

Adil Adil 
BabayevBabayev

Məlahət Məlahət 
ƏsgərovaƏsgərova

Nadir Nadir 
IsrafilovIsrafilov

Şagirdlərin əksəriyyəti esse yazmaq 
istəmir və bacarmır. Hər hansı bir uşaqdan 
“Esse yaza bilərsənmi?” - deyə soruşanda 
çiyinlərini çəkir və cavab verə bilmir. 
Azərbaycan dili fənni ilə bağlı buraxılış 

imtahanlarının nəticələri də 
bu acı reallığı təsdiqləyir.

Orta ümumtəhsil məktəblərində 
Azərbaycan dili fənni ilə bağlı 
kifayət qədər ciddi problemlərin 

olduğunu Elm və təhsil naziri Emin 
Əmrullayev bu günlərdə Bakı təhsil 
işçilərinin sentyabr konfransında 
səsləndirib. “Azərbaycan dili fənnindən 
imtahanda maksimal nəticə göstərən 
şagird bir səhifəlik esse yaza bilmir, danışa 
bilmir”, - deyə nazir qeyd edib. Onun 
sözlərinə görə, dil fənninin tədrisi ondan 
ibarətdir ki, şagird oxuduğunu, yazdığını 
anlasın.

Müəllimlər də şikayətlənir. Şagirdlərin 
əksəriyyəti esse yazmaq istəmir və 
bacarmır. Hər hansı bir uşaqdan “Esse yaza 
bilərsənmi?” - deyə soruşanda çiyinlərini 
çəkir və cavab verə bilmir. Azərbaycan dili 
fənni ilə bağlı buraxılış imtahanlarının 
nəticələri də bu acı reallığı təsdiqləyir.

Problemin səbəbi aydındır, 
yalnız onu necə həll etmək yolu hələ 
müəyyənləşməyib. Baxmayaraq ki, təhsil 
rəsmiləri də, mütəxəssislər də problemin 
dərinliyini görür, təkliflər səsləndirirlər, 
amma...

ANA DILIMIZƏ LAQEYD MÜNASIBƏT
Dilçi alim Adil Babayev problemin 

kökünü ümumən Ana dilimizə laqeyd 
münasibətdə görür: “Hər bir millətin dili 
onun təfəkkürünün daşıyıcısıdır. Dilə 
sevgi uşaqlıqdan formalaşmalıdır. Uşaqlar 
mütaliə etməlidirlər. Yazı bacarığının 
formalaşması üçün mütaliə mütləqdir. 
Mən həmişə tələbələrə yazmaq üçün 
sərbəst mövzu verirdim. Sonra ona qrupda 
qiymət verirdik. Biri o birinin səhvini 
düzəldirdi. Belə olanda uşaqların oxu 
vərdişləri də düzəlir, nitqləri də inkişaf 
edirdi. Tələbələrə “Xortdanın cəhənnəm 
məktubları”nı keçəndə auditoriyada hamı 
ağlayırdı. İndi onlara belə təsiri olarmı? Bu, 
praktik dərsdir. Nitq mədəniyyəti nəzəri 
kurs deyil. İndi orta məktəb müəllimlərinin 
öz mütaliələrini də zənginləşdirmək 
lazımdır. Şagirdlərə mütaliəni sevdirməklə 
esse yazmaq bacarığına nail olmaq olar. 
Bu onların fikirlərini düzgün ifadə etməyə, 
oxuduqlarını qavramağa kömək edəcək”.

ÜNSIYYƏT PROBLEMI
160 saylı klassik gimnaziyanın Ana dili 

və ədəbiyyat müəllimi Məlahət Əsgərova 
bildirir ki, məktəblərin Azərbaycan 

bölmələrinə nisbətən rus bölmələrində bu 
problem daha dərindir: “Elə uşaqlar var 
ki, səlis nitqləri var və onlar öz fikirlərini 
formalaşdıra bilirlər. Elələri də var ki, 
bədii ədəbiyyat oxumadıqları üçün nitqləri 
inkişafdan qalır və onlar esse də yaza 
bilmirlər. Rus bölməsində isə bu problem 
kifayət qədər ciddidir. Elə ailələr var ki, 
azərbaycanlı olsalar da onlar üçün Ana dili 
sanki əcnəbi dil hesab olunur. O uşaqlar 
heç Azərbaycan dilində salamlaşmağı 
bacarmırlar. Müəllimlər əziyyət çəksələr 
də nitq formalaşmır. Bunun üçün uşaq 
bədii ədəbiyyat oxumalı, ünsiyyəti 
olmalıdır”. 

Müəllimin fikrincə, bu tədris ilində 
nazirin əmri ilə rus məktəblərində Ana 
dili dərsləri həftədə üç dəfəyə qaldırıldığı 
üçün vəziyyətin  yaxşılaşmasına bir qədər 
ümid var: “Ümid edirəm ki, artırılan bir 
saatın hesabına müəyyən irəliləyişə nail 
ola bilərik. Biz öz məktəbimizdə təşəbbüs 
irəli sürdük ki, həftənin bir gününü 
ünsiyyətə həsr edək. Çünki uşaqların ən 
çox üzləşdiyi problem ünsiyyətlə bağlıdır. 
Uşaqlar lüğəti əzbərləsələr də, 
nitqləri formalaşmır. Onlarla 
çox ünsiyyətdə olmaq lazımdır. 
Əgər şagirdlər öz fikirlərini 
ifadə etməyi bacarsalar, esse də 
yaza biləcəklər”. 

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az

“ESSE YAZA “ESSE YAZA 
BILƏRSƏNMI?”BILƏRSƏNMI?”

“INDI UŞAQLAR INTERNETDƏ HƏR 
ŞEYI HAZIR ƏLDƏ EDIRLƏR”
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AYGÜN ASIMQIZI

EldənizEldəniz
CəfərliCəfərli

İstismar müddəti 
10 ildən çox olan 

avtomobillərin 
Azərbaycana 

idxalına 
qadağaya bazarın 

reaksiyası 
sürətli oldu. 

20 faizə qədər 
qiyməti artan 
avtomobillər 

var. Bu qərarın 
avtomobil 

parkının 
yenilənməsi 

üçün təsirinin isə 
zamanla olacağı 

bildirilir.

Nəqliyyat məsələləri üzrə 
ekspert Elməddin Muradlı deyir ki, 
istismar müddəti 10 ildən çox olan 
avtomobillərin idxalının qadağan 
edilməsi ölkənin avtomobil parkının 
yenilənməsi üçün atılmalı olan 
addımlardan biri idi: “Avtomobil 
parkının yenilənməsinə çox ciddi 
ehtiyac var. Bu, həm yol hərəkəti 
təhlükəsizliyi, həm insanların 
sağlamlığı, həm də ətraf mühitin 
qorunması baxımından önəmlidir. 
Azərbaycanda avtomobil parkının 
yenilənməsi üçün atılacaq bir çox 
addım var idi. Onlardan biri də köhnə 
avtomobillərin ölkəyə gətirilməsinə 
məhdudiyyət tətbiq etmək idi. Düzdür, 
avtomobil parkının yenilənməsi üçün 
atılacaq daha vacib addımlar da var, 
amma birinci bununla başlandı. Ola 
bilər ki, həm də son vaxtlar şəhərdəki 
tıxacların daha da artmasının qarşısını 
almaq məqsədli idi. Çünki son vaxtlar 
avtomobilləşmə sürətlə gedir və ölkəyə 
gətirilən avtomobillərin sayı sürətlə 
artır”.

E.Muradlının sözlərinə görə, bu 
addımın Azərbaycanın avtomobil 
parkının yenilənməsinə təsiri zamanla 
olacaq: “3-5 aya bu təsiri ciddi şəkildə 
hiss edə bilmərik. Prosesin özü-özünü 
tənzimləməsi üçün illər lazım olacaq. 
Çünki ölkədə ili köhnə avtomobil 
çoxdur və ənənəvi avtomobillərə 
marağı olanlar yenə də onları alıb 
istifadə edəcəklər. On illər lazım olacaq 
ki, o maşınlar tədricən sıradan çıxsın. 
Bu kimi qərarlar qısa müddətdə nəticə 
əldə etməyə fokuslanmır. Bazara təsiri 
qısa müddətdə ola bilər, ancaq digər 
istiqamətlərdə təsiri zamanla hiss 
olunacaq”.

Usta Dəniz Ağabəyli deyir ki, istehsal 
tarixi 2014-cü ilə qədər olan avtomobillərin 
qiymətində 20 faizə qədər artım var: 
“Köhnə avtomobillər artıq Azərbaycana 
daxil olmayacağına görə, ölkədə həmin 
avtomobillərə müəyyən tələb yaranıb. 
Bu da qiymətlərə öz təsirini göstərib, 
həmin avtomobillərin qiymətində artım 
qeydə alınıb. Avtomobillərə görə, artım 
faizi dəyişir. Məsələn, 40 min manatlıq 
avtomobilin qiyməti 3-5 min manat 
artıb. 15-20 min manata ala biləcəyimiz 
avtomobil üçün indi 1,5-2 min manat 
daha artıq vəsait ödəməliyik. 
Qiyməti 20 faizə qədər artan 
avtomobillər də var. 2014-cü 
ildən sonra olan avtomobillərin 
qiymətində dəyişiklik yoxdur”.

D.Ağabəyli bildirdi ki, qarşıdakı 

dövrdə köhnə avtomobillərin qiymətində 
xüsusi dəyişiklik gözlənilmir: “Baş verən 
dəyişikliyə bazarın reaksiyasının olacağı 
gözlənilirdi, o da müşahidə edildi. Qiymət 
artımı davamlı gedə bilməz. Bundan 
sonrakı dövr üçün hər hansı qiymət 
artımı proqnozlaşdırmırıq. Bir müddət bu 
templə gedəcək. Ümumilikdə də avtomobil 

bazarında aktivlik zəifdir”.
Köhnə avtomobillərə pul verməyin 

nə dərəcədə uyğun olub-olmadığına 
gəlincə, D.Ağabəyli bildirdi ki, insanlara 
“köhnə avtomobil almayın” demək olmaz: 
“Bu, seçim məsələsidir. “Mercedes-
Benz” “E” klass avtomobilləri sinfi olan 
“Mercedes”ləri 6-7 il əvvəl 12-15 min 
manata Azərbaycana gətirmişik. 6-7 
il sürməyimizə baxmayaraq, həmin 

avtomobilin qiyməti 20 min 
manatdır. İtirdiyimiz bir 
şey yoxdur. Ancaq istənilən 
halda yeni, avro standartlara 

cavab verən avtomobilləri, 
elektromobilləri məsləhət görürük. 
Həm ekologiyanın təmizliyi üçün 
yaxşıdır, həm də dünyadakı 
yeniliklərlə ayaqlaşmalıyıq”.

A prelin sonlarından istismar müddəti 
10 ildən çox olan avtomobillərin 
Azərbaycana idxalı qadağan 

edilib. Bu qərarın verilməsinin səbəbləri 
sırasında bir neçə məqam qeyd edilmişdi. 
Ekoloji təmiz avtomobillərin ölkəyə 
gətirilməsini stimullaşdırmaq, yararsız 
avtomobillərin dövriyyədən çıxarılması 
ilə avtomobil parkının yenilənməsi, köhnə 
avtomobillərdən havaya atılan zərərli 
maddələrin miqdarının azaldılması 
ilə ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması 
və s. Bu qadağa tətbiq ediləndə 
onun Azərbaycanın avtomobil 
bazarına, qiymətlərə təsiri də 
proqnozlaşdırılırdı. Qərarın 
tətbiqindən təxminən beş ay zaman 
keçib. Proqnozlar özünü nə 
dərəcədə doğruldur? İlkin 
təsirlər nələrdən ibarətdir? 

“PROQNOZUMUZ 
ÖZÜNÜ DOĞRULTMADI”

Nəqliyyat məsələləri üzrə 

ekspert Eldəniz Cəfər deyir ki, bu qadağaya 
avtomobil bazarı sürətli reaksiya verdi: 
“Qərarın tətbiqindən sonra avtomobil 
bazarında və insanlar arasında bir ajiotaj 
yarandı. Təxminən 3 faiz civarında qiymət 
artımı proqnozlaşdırırdıq. Proqnozumuz 
özünü doğrultmadı. Bahalaşma təxminən 
5 faiz civarında oldu. Yay mövsümünün 
başlamasına baxmayaq, avtomobil 
bazarında iyun ayında may ayına nisbətən 
daha çox aktivlik müşahidə edildi”.

Qərarın qarşıdakı dövrdə bazara 
təsirlərinə gəlincə, E.Cəfər bildirdi ki, iyul 
ayında ölkəyə gətirilən yeni avtomobillərin 

qiymətində 3-5 faiz bahalaşma olub: 
“Bu, Azərbaycanın avtomobil bazarına 
bağlı məsələ deyil. Dünyanın aparıcı 
avtomobil istehsalçıları özləri də 

may ayında anons vermişdilər ki, yay 
mövsümünün ikinci yarısından 

yeni avtomobillərin qiyməti 
3-5 faiz civarında yüksələcək. 
Köhnə avtomobillərin qiyməti 
hazırda stabildir. Sentyabra 
qədər kəskin qiymət artımı və 
ya azalma olmayacaq”.

6-7 IL ƏVVƏL

6-7 IL SONRA 
QIYMƏTI

20 min manat 

“3-5 AYA BU TƏSIRI 
HISS EDƏ BILMƏRIK”

QIYMƏTI
12-15 min manat 

YENI AVTOMOBILLƏRIN QIYMƏTI DƏYIŞMƏYIB

KOHNƏ AVTOMOBILLƏRKOHNƏ AVTOMOBILLƏR  
BAHALASMAQDA BAHALASMAQDA 

DAVAM EDIRDAVAM EDIR
KOHNƏ AVTOMOBILLƏRKOHNƏ AVTOMOBILLƏR  

BAHALASMAQDA BAHALASMAQDA 
DAVAM EDIRDAVAM EDIR



Hər kəs düzgün 
corab seçə bilmir. 
Mağazalarda həm 

pambıq, həm də sintetik 
materialdan hazırlanan 
corablar mövcuddur. 
Artıq hər çeşiddə, hər 
rəngdə corablar tapmaq 
mümkündür. Bəs bu qədər 
çeşid arasında düzgün corabı 
necə seçə bilərik? O qədər də 
önəmli görünməyən corab 
düzgün seçilmədikdə hansı 
fəsadlara səbəb ola bilər?

TƏRKIBI SIRF  
PAMBIQ DEYIL

Corab satışı ilə məşğul 
olan Asif Fərzizadə deyir 
ki, insanların corab seçimi 
əvvəlki dövrə nisbətən 
dəyişib: “Keyfiyyət cəhətdən 
əsasən pambıq corablar 
üstündür. Sintetika 
corablara artıq çox da 
tələbat yoxdur. İnsanlar 
keyfiyyətə daha çox üstünlük 
verirlər. Tələbat daha çox 
pambıq corablaradır. 
Tərkibi yüz faiz pambıq 
corab tapmaq isə qəliz 
məsələdir. Düzdür, 
arxasına 100 faiz pambıq 
olduğu yazılır, amma 
corabı ələ aldıqda hiss 
edirsən ki, tərkibi sırf 
pambıq deyil. Corabın 
tərkibinin 80 faiz pambıq 
olması da insanlara kifayət 
edir. Sintetik corabların 
tərkibində isə ən azı 50 
faiz pambıq olur. Çünki sırf 
sintetika anlayışı yoxdur. 
Sintetikası çox olan corablar 
artıq azalıb”. 

QIYMƏTLƏR FƏRQLIDIR
Satıcı bildirir ki, pambıq 

corablar daha bahadır: 
“Qiymət cəhətdən pambıq 
corabların qiyməti toplu 
şəkildə 10 manatdan başlayır. 
6-7 manata olanlar da var. 
Onların tərkibində 80 faiz 
pambıq, 20 faiz sintetika olur. 
Bu corablar daha çox istifadə 
olunur. Pambıq corabların 
bir ədədi isə bir manatdan 
bahadır. Sintetik corablar 50 
qəpikdir. 60-70 faizi pambıq, 
qalanı sintetika olan corablar 
da var. Onların qiyməti uyğun 
olduğu üçün bu cür corablara  
tələbat çoxdur”. 

ƏN ÖNƏMLISI CORABIN 
MATERIALIDIR

Podoloq Ruzanna Şahin 
isə qeyd edir ki, çalışıb 
pambıq corablara üstünlük 
verməliyik: “Corab seçərkən 
ən önəmlisi ayağımıza 
uyğun olanını seçməkdir. 
Əgər corabı seçərkən ön 
qismindən 

dartırıqsa və ya topuğa 
doğru çəkməyə çalışırıqsa, 
bu həm batıq dırnağa səbəb 
olur, həm də ayaq corabın 
içində sıxıldığı üçün havasız 
qalır. Corabın materialı daha 
vacibdir. Yüz faiz pambıq olan 
corablara daha çox üstünlük 
verməliyik. Çünki corabların 
tərkibində sintetik maddələr 
olduğu zaman ayaq hava 
almır və tərləməyə başlayır. 
Bunun nəticəsində dəridə 
göbələk və digər xəstəliklər 
yaranır. İnsanların bu gür 
corabları seçməsi tamamilə 
səhv qərardır. Bəzən 
corablarda yazılır “70 faiz 
sintetik, 30 faiz pambıq”. O 
corabın tərkibində pambığın 
olmasının heç bir əhəmiyyəti 
olmur. Aldığımız corab 
yüzdə yüz pambıq olsa, daha 
yaxşıdır”. 

UŞAQLARDA CIDDI FƏSADLAR 
YARADIR

Həkimin sözlərinə görə, 
uşaqlarda ayaq problemlərinə 
də məhz düzgün corab 
seçilməməsi səbəb olur: 
“Uşaqlara da bəzən ayaqlı 
“body” (kombinezon) 
geyindirirlər. Onların içində 
əgər uşağın ayağı sıxışırsa, 

rahat şəkildə hərəkət edə 
bilmirsə, bu zaman dırnaq 
batığı yaranır. 7-8 aylıq 

yeriməyən bir uşaqda necə 
dırnaq batığı yarana bilər? 
Bu onların geyindikləri 
corablardan asılı olaraq 
yaranır. Çünki ayaq havasız 
qalır və uzanmaq istəyən 
dırnaq, ət orada yığıldığı üçün 
önə gələ bilmir və ətə daxil 
olmağa başlayır”. 

Ruzanna ŞahinRuzanna Şahin

ISTEHLAK

AYAQ BURXULMALARINA 
SƏBƏB OLAN CORABLAR

CORABI YALNIZ BIR GÜN GEYININCORABI YALNIZ BIR GÜN GEYININ
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Doğru corab  Doğru corab  
seçimi necə seçimi necə 
OLMALIDIR?OLMALIDIR?
Doğru corab 

seçimi 
sağlam-

lığımız üçün 
çox vacibdir. 

Seçim 
doğru 

olmadıqda 
hətta ürək-

damar 
xəstəlik-
lərinə də 

səbəb ola 
bilir. Diabet 
xəstələrinə 

isə 
məsləhət 

görülür ki, 
corablar 
ayağınızı 

sıxmasın. 

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

R.Şahin qeyd 
etdi ki, xanımlar 
kolqotqa seçərkən də 
ehtiyatlı olmalıdırlar: 
“Çalışmaq lazımdır 
ki, corablar 
sürüşkən olmasın. 
Hündürdaban 
ayaqqabı geyindiyimiz 
zaman diqqət 
etməliyik. Çünki 
tərkibində daha 
çox sintetik olan 
kapron corablar ayağı 
sürüşdürür. Bu da 
ayaq burxulmalarına 
gətirib çıxara 
bilər. Kolqotqa 
əgər böyükdürsə, 
ayaq ayaqqabının 
içərisində hərəkət 
etdikcə corab yığılır 
və ayaq sürüşür. Ona 
görə corab nə çox 
dar, nə də çox geniş 
olmamalıdır. Artıq bir 
çox markalar çalışır 
ki, kolqotqaları gümüş 
tərkiblərdə, içərisində 
minimum ziyanverici 
maddələrlə 
hazırlasınlar. Onların 
tərkibində gümüş 
toxumalar olur. Bu, 
ayağın tərləməsini 
minimuma endirir”.  

CORABLARI ÜTÜLƏYIN
Həkim sonda 

ayaqlarımızı 
qorumağımız üçün 
öz tövsiyələrini də 
verdi: “Tövsiyəm 
budur ki, corab 
seçərkən güvəndikləri 
firmalardan, 
keyfiyyətli məhsul 
alsınlar. Bu, məhsula 
toxunduqda da bilinir. 
Evə gəldikdə ayağı 
havalandırmalı, 
yumalıdırlar. 
Corab da 
dəyiş-

dirilməli və təmiz 
corab seçilməlidir. 
Ayaqları da həmişə 
quru tutmağa 
çalışmalıyıq. Corabları 
ütüləməyi də 
məsləhət görürəm. 
Bəzi pasiyentlər deyir 
ki, “mən corablarımı 
paltaryuyan 
maşına atmıram, 
əlimdə yuyuram”. 
Elə düşünürlər 
ki, paltaryuyana 
atdıqda ona zərər 
verəcək. Amma bunu 
unudurlar ki, göbələk 
və ya digər dırnaqda 
olan mikroblar 120 
dərəcə istiliyə qədər 
yaşaya bilirlər. 
Əlimizdə yuduqda 
da ancaq 30 dərəcə 
istiliklə yuya bilərik. 
Ona görə ütü ilə 
ütüləyib mikrobunu 
məhv etməyi məsləhət 
görürəm. Corabın 
düzgün seçilməməsi 
bəzən ürək-damar 
xəstəliklərinə də 
səbəb ola bilir. 
Diabet xəstələrinə 
də məsləhət görürük 
ki, corablar ayağınızı 
sıxmasın. Ona görə 
rezinli corabları 
məsləhət görmürük. 
Tikişsiz corablara 
üstünlük versələr 
daha yaxşıdır. Çünki 

rezini sıxan 
corablar qan 

dövranına 
təsir edir”. 

R.Şahinin fikrincə, 
sintetik corablar ayağa 
daha ziyandır: “Ayaq 
corabın içində çox 
qalmağa məcbur olduqda 
sanki ayağı bişirir, ayaqlar 
və dırnaqlar yanmağa 
doğru gedir. Ən 
keyfiyyətli ayaqqabı 
da geyinsəniz, corab 
seçiminiz yanlışdırsa, 

ayağınız mütləq tərləyəcək. 2 
saat sonra hər kəsin ayağı normal 
şəkildə tərləməlidir, ancaq sintetik 
corablarda bu tərləmə daha da 
sürətli olur”.   

Podoloq bildirdi ki, bir 
corabı yalnız bir dəfə 

geyinin, sonra yuyulmağa 
atın: “Bir corabı yalnız 

bir gün geyinmək 
məsləhətdir. Hər 

gün corabları çıxarmalıyıq. 
Hətta imkan varsa, ayağınız çox 
tərləyən ayaqdırsa, səkkiz saatda 
bir dəfə dəyişə bilərsiniz. Evə 
gələrkən corabı mütləq dəyişmək 
lazımdır. Sintetik corablar daha 
çox tərləməyə meyllidir. Ancaq 
pambıq corablarda tərləmə olmasa 
da, ayaqlarımız qapalı olduğu üçün 
havasız qalır. Səhər isə yenidən eyni 
corabı qətiyyən geyinmək olmaz”.  

Doğru corab  Doğru corab  
seçimi necə seçimi necə 
OLMALIDIR?OLMALIDIR?
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Mənim aləmimdə 
sağlamlıq özünü 
həmişə formada 

saxlamaqdır. Həyatı görmək və 
duymaq üçün hər şeyin qədəri 
olmalıdır. Ən başlıcası, insanları 
sevməlisən”. Yaşadığı ömrü 
boyunca - 95 illik həyat yolunda 
bu fikirlər onun amalı olub. 
Azərbaycanın Xalq rəssamı, 
Bakının ilk baş rəssamı olan 
Tofiq Ağababayev indi keçmişdə 
qalan illərini düşüncəli 
xatırlayır. 

Bizimlə görüşə 
məmnuniyyətlə razılıq verdi. 
Şəmsi Rəhimov küçəsindəki 
yeganə “xruşovka” binadakı 
kiçik otaqlı mənzilinə dəvət etdi. 

Evin divarlarındakı 
natürmortlar, portretlər 
diqqətimizi çəkdi. Məhəmməd 
Füzulinin portretinə maraqla 
baxdığımızı görüb “Füzulinin 
portretini üç variantda 
işləmişəm. Bir portreti məndən 
Moskvadan gələn bir rus aldı. 
Daha sonra bir amerikalı 
Füzulişünas alim ikinci əsəri 
məndən aldı. İndi özümdə 
qalan budur. Mənim üçün 
bu əsərlə Füzuli dünyasını, 
Füzuli poeziyasını duymaq 
olur”, - deyə bir çox görkəmli 
şəxsiyyətlərin portretlərini 
yaratdığını xatırlayaraq 
söhbətə körpü salır:  “Böyük 
sərkərdə Şah İsmayıl Xətainin 
portreti hazırda İtaliyanın 
Florensiya şəhərindəki Üfutsi 
qalereyasında saxlanılır. 
Həmin əsərdə tarixi şəxsiyyətin 
təsvirini verməklə sanki bütöv 
bir Azərbaycan dövlətinin 
qüdrətini, varlığını tərənnüm 
etməyə çalışmışam”. 

Prezidentin Sərəncamı ilə 
yubileyi münasibətilə təltif 
olunduğu “Şöhrət” ordeni isə 
onu hər şeydən çox sevindirib: 
“Bu, sənətimə verilən böyük 
qiymətdir. Prezidentdən çox 
razıyam. Məni həmişə diqqətdə 
saxlayıb. Niyə sevinməyim?..” 

ƏSL AZƏRBAYCANLI RUHU
T.Ağababayev dəzgah 

rəngkarlığı, qrafika, 
monumental dekorativ-tətbiqi 
sənət, boyakarlıq janrında 
bir çox əsərlər yaradıb. Əzim 
Əzimzadə adına Rəssamlıq 
Məktəbini bitirəndən sonra 
Sankt-Peterburqda keçmiş 
V.Muxina adına Ali-Sənaye 
Rəssamlıq Məktəbinin 
keramika-şüşə 
fakültəsində aldığı 
təhsil yaradıcılığında 
böyük rol oynayıb. 
T.Ağababayev 
bütün əsərlərində 
milli kolorit, əsl 
azərbaycanlı ruhu 
duyulan rəssamdır. 
Dövlət Statistika 

Komitəsinin, Memarlıq və 
İnşaat Universitetinin idman 
salonunun mozaik işləri 
ona məxsusdur: “İlk əsərim 
“Azərbaycan lirikası” olub. 
Oğlum Toğrul qucağımda, bir 
əlimdə də fırça işləmişəm o 
əsəri. Bu əsərdə insanpərvərlik 
var. O vaxtdan bəri çəkdiyim 
əsərlərin sayı-hesabı yoxdur. 
Əsərlərim müxtəlif ölkələrin 
sərgi salonlarında, şəxsi 
qalereyalarda saxlanır. ABŞ-
də, Kanadada olanı da var, 
Moskvada, Avropa ölkələrində 
olanı da. Elə əsərlərim var, 
istəyiblər, satmamışam. İndi də 
satmıram...”

SƏTTAR BƏHLULZADƏNIN 
QONŞUSU

Köhnə emalatxanasında 
dahi rəssam Səttar Bəhlulzadə 
ilə qonşu olub. Evləri də 
qonşuluqda imiş: “Bir binada 
yaşayırdıq. Emalatxanamız 
da qonşu idi. Onun çox faciəvi 
taleyi vardı. Emalatxanaya 
hamıdan tez gəlirdi. Səhər saat 
7-də emalatxanada idi. Qapını 
açan kimi “Tofiq, yaxşı çayım 
var, gəl” deyirdi. Emalatxanası 
böyük idi. Özü emalatxananın 
küncündə o qədər balaca 
görünürdü ki...”, - deyə 
xatırlayır: “Sonra emalatxanam 
dəyişdi. İndi damı uçub tökülüb. 
İçərisindəki əsərləri daşıdılar 
ki, korlanmasın. Ona görə 
emalatxanaya gedə bilmirəm...” 

“XALQ DÜŞMƏNININ OĞLU”
Rəssamın xatirələri bir-

birinə calanır. Uşaqlıq illərini 
yada salır: “Uşaqlığım çox 
çətin olub. Atam hərbçi idi. 
Azərbaycan diviziyasında 
xidmət edirdi. Kapitan 
idi. Repressiya qurbanı 
oldu. 37 yaşı vardı. “Xalq 
düşməni”nin oğlu kimi oxumaq, 
yaşamaq asan deyildi. Mənim 
onda 9 yaşım vardı. Məktəbdə 
oxuyurdum. Valideynlər 
istəmirdilər ki, uşaqları 
mənim yanımda otursunlar, 
qorxurdular. Atamın heç bir 
təqsiri yox idi. Moskvaya hesab 
verirdilər ki, bu qədər adamı 
güllələdik...”

BAKININ SIMVOLIK 
AÇARININ TALEYI

Bakı Sovetinin üzərində 
gerbin bərpası və Bakının 
simvolik açarının düzəldilməsi 
Tofiq Ağababayevin adı ilə 
bağlıdır: “Bakının gerbi 1870-
ci ildən olsa da, orada Xəzər 
dənizinin təsviri yer almamışdı. 
Mən 1967-ci ildə həmin gerbə 
dəniz şəklini artırdım. Həmçinin  
Bakının simvolik açarının 
eskizini hazırlamışdım. Kamil 
Əliyev onu zərgərlik fabrikinə 
aparıb düzəltdirdi. Brejnev 
Bakıya gələndə o zamankı 
Bakı meriyasının rəhbəri 
simvolik açarı ona bağışladı. Bu, 
bağışlanmalı hədiyyə deyildi...”  

Ahıl rəssamın öyrətmək 
həvəsindən də heç nə əskilməyib. 
Öz bilik və bacarığını həvəslə gənc 
rəssamların yetişdirilməsindən 
əsirgəmir. 2000-ci ildən Azərbaycan 
Dövlət Rəssamlıq Akademiyasında 
dərs deyir, professordur: “Rektor 
deyir ki, heç olmasa həftədə iki 
dəfə gəl. Tələbələr mənə çox 
hörmət edir, dediklərimi daha yaxşı 
mənimsəyirlər. İstedadlı gənclərimiz 
çoxdur. Onlara şərait yaratmaq 
lazımdır ki, bacarıqlarını göstərsinlər. 
Qabaqlar gənclərin sərgiləri 
keçirilirdi. İndi yoxdur. Amma bu, 
vacibdir”.

“Sizcə yaradıcılıq üçün ən 
yaxşı yaş dövrü hansıdır?” - deyə 
maraqlanırıq. “Yaş məsələsi deyil”, 
- deyə cavab verir: “Sevinc həmişə 
sevincdir: ailə sevinci, dost sevinci, 
bayram sevinci... Burada nə 20, nə 
30, nə 50 yaş rol oynayır. Baxın, 
musiqi çalır. Səndən başqa yüz adam 
eşidir. Sən elə bir dünya görürsən 
ki, onu o birilər hiss eləmir. Həyat 
budur...” 

Tofiq Ağababayev 95 yaşının 
olmasına isə hələ də inanmır: “İllər 
sürətlə keçdi. Yaşım çoxdur, ancaq 
yaşamaq istəyirəm. Həyatı sevirəm...”

Fotolar: 
Əhməd Hətəmzadə 

Global Media Group

O GÖZƏLLIK 
BEYNIMDƏ 
QALACAQ...

Tofiq 
Ağababayev: 

Atam hərbçi, 
kapitan idi. 
Repressiya 

qurbanı oldu. 37 
yaşı vardı. “Xalq 

düşməni”nin 
oğlu kimi 
oxumaq, 

yaşamaq 
asan deyildi. 

Mənim onda 9 
yaşım vardı. 
Valideynlər 

istəmirdilər ki, 
uşaqları 

mənim 
yanımda 

otursunlar, 
qorxur-

dular

”
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SÖHBƏTLƏŞDI

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az



CƏLAL 
HÜSEYNOV

JARL 
MARQARITA Klubların keyfiyyətli 

transferlər həyata 
keçirməsi ölkə 
çempionatının 

dəyərinin 
yüksəlməsinə səbəb 

olub. Hazırda 10 
klubun heyətlərinin 
ümumi dəyəri 81,43 

milyon avrodur. 
Bu, Azərbaycan 
Premyer Liqası 

üçün rekord 
məbləğdir.

Hazırda ən dəyərli 
heyətə malik klub 
“Neftçi”dir (16,63 

milyon avro). “Ağ-
qaralar” “Qarabağ”ı 

(13,7 milyon avro) 
geridə qoyublar. 

“Sabah” isə Ağdam 
təmsilçisinə 

yaxınlaşıb. 
“Bayquşlar”ın 

heyətinin ümumi 
dəyəri 13,38 

milyon avroya 
çatıb.

Bu yay 
Azərbaycana gələn 

ən bahalı oyunçu 
Andre Şinyaşikidir. 

“Neftçi”nin ABŞ 
“Şarlott”undan 

azad agent 
kimi cəlb etdiyi 

futbolçunun dəyəri 
üç milyon avrodur.
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Bu yay Azərbaycan Premyer 
Liqası klubları transfer 
bazarında ciddi aktivlik 
nümayiş etdiriblər. 
Elita təmsilçilərinin 
demək olar, hər 
birinin heyətində köklü 
dəyişikliklər olub. Hətta 
oyunçu alış-verişində, 
adətən, passiv 
görünən, 
“nöqtə” 
transferlər 
etməyə 
çalışan 
“Qarabağ” 
da 
prosesdən 
kənar 
qalmayıb. 
Digər 
iddialılar 
- “Sabah”, 
tamamilə 
yenilənən 
“Neftçi” 
də bu 
baxımdan 
diqqət 
çəkiblər.

Son illərdə Azərbaycan klublarının 
maliyyə durumları yaxşılaşıb. İki 
mövsümdür dövlət tərəfindən hər bir elita 
təmsilçisinə üç milyon manat ayrılır. Bu, 
təkcə əsas komanda yox, eyni zamanda 
akademiya və infrastruktur üçün nəzərdə 

tutulub. I Liqa klubları 
üçün ayrılan maliyyə 
300 min manat, yeni 
yaradılan II Liqa 

üçün isə 50 min 
manatdır.

Dövlət 
dəstəyi 
klubların heyət 
formalaşdırma 
prosesində 
imkanlarını 
genişləndirib. 

Eyni zamanda elita 
təmsilçilərinin 
əksəriyyətinin digər 
sponsorları da var. 

Bu baxımdan 
yalnız 
“Kəpəz” 

və “Qəbələ”ni istisna etmək olar. Hansı 
ki, həmin komandalar hazırda turnir 
cədvəlində sonuncu pilləyə şərikdirlər. 
Maliyyə imkanlarının yaxşı olması klubların 
heyətə daha sanballı oyunçular cəlb 
etməsinə imkan yaradır. Klublar artıq təkcə 
azad agentlərə yönəlmək məcburiyyətində 
qalmır, istədikləri oyunçuları gətirmək 
üçün pul xərcləməkdən çəkinmirlər.

2023/24 mövsümü olduqca maraqlı 
başlayıb. Geridə qalan altı turda demək olar 
ki, bütün komandalar bir-birinə rəqabət 
təklif etməyi bacarıblar. “Zirə” liderdir, 
debütant “Araz Naxçıvan” startdan iddiasını 
ortaya qoyub, “Qəbələ”, “Sabah” kimi 
avrokubok təmsilçiləri aşağı sıralardadırlar, 
“Qarabağ”, “Neftçi” oyunlarda aşkar güclü 
görünmürlər və s. Komandaların keyfiyyətli 
oyunçular transfer edə bilməsi, yekunda 
liqada rəqabətin artmasına səbəb olur. 
Yaxşı əcnəbilər həm də son illərdə limitə 
görə asanlıqla heyətdə yer tapan yerli 
oyunçulara siqnal olmalıdır. İndi onlar 
oynamaq üçün daha çox çalışmalıdırlar. 
Şübhəsiz, rəqabətli mühit yekunda ölkə 
futboluna faydasız ötüşməyəcək.

PREMYER LIQANIN 
DƏYƏRI REKORD 
HƏDDƏ ÇATIB

KLUBLARIN ƏLIAÇIQLIĞININ 
SƏBƏBLƏRI VƏ MÜMKÜN TƏSIRLƏRPremyer Liqa klubları bu yay ümumilikdə 

130 yeni oyunçu cəlb ediblər. 
Onlardan 63-ü Azərbaycana yeni gələn 

legionerlərdir. Eyni zamanda, “Qarabağ” 
Patrik Andradeni geri qaytarıb. Ayrılıqların 

ümumi sayı isə 129 olub. Onlardan 
bəziləri ölkə daxilində klub 
dəyişənlərdir. Elita klubları 

yay transfer 
pəncərəsi zamanı 
yeni keçidlərə 

ümumilikdə 2,5 milyon avro 
xərcləyiblər. Bu, məlum olan, 

rəsmən açıqlanan 
rəqəmlərdir. Bir 
neçə futbolçu var ki, 

onlar üçün də təzminat 
ödənib, lakin dəqiq məbləğ bəlli 

deyil. Ümumilikdə yeni 
transferlərin həyata 
keçirilməsinə 3,5 - 4 

milyon avro xərclənib. 
Hətta dəqiq bəlli olan 2,5 milyon 

avro da Azərbaycan 
klubları üçün bir 
transfer pəncərəsi 

zamanı xərclənən 
rekord məbləğdir. 2008/09 
mövsümündən qeydə alınan 

verilənlərə əsasən, 
yalnız 2013/14 

mövsümündə rəqəm bundan artıq olub. 
Həmin vaxt klublarımız 2,513 milyon avro 
xərcləyiblər. Lakin o zaman bu, iki transfer 
pəncərəsi - yay və qışda qeydə alınıb. Həmin 
vaxt yayda klublar 1,08 milyon avro, qışda isə 
1,443 milyon avro xərcləyiblər. Göründüyü 
kimi, bu il qeydə alınan rəqəm klubların eyni 
transfer pəncərəsi üçün olan xərcləri arasında 
mütləq rekorddur. Müqayisə üçün qeyd 
edək ki, ötən mövsüm yeni oyunçuların cəlb 
olunmasına 1,287 milyon avro ödənilib.

Bu yay “Qarabağ” və “Sabah” hərəyə 800, 
“Neftçi” 550, “Zirə” 250, “Sumqayıt” 100 
min avro transferlərə xərc çəkib. 
“Qəbələ”, “Səbail”, “Kəpəz”, “Araz 
Naxçıvan” və “Turan Tovuz” isə yalnız 
azad agent olan oyunçularla 
müqavilə imzalayıblar. 
Ən yüksək məbləği 
“Qarabağ” Juninyo üçün 
ödəyib – 450 min avro. 
Ayaz Quliyevlə Jarl Marqarita 
“Sabah”a, Yuri Matias isə “Neftçi”yə 
400 min avroya başa gəlib. Premyer 
Liqanın 10 klubu satışlardan 830 
min avro əldə edib. Əslində, bu da 
Azərbaycan təmsilçiləri üçün kifayət 
qədər yüksək rəqəm hesab 
olunur. “Qarabağ” Musa 
Qurbanlının satışından 500 
min avro qabağa düşüb. “Sabah” Coy-
Lens Mikelsdən 300 min, “Zirə” isə Cəlal 
Hüseynovdan 30 min avro əldə edib.

COY-LENS 
MIKELS

MUSA 
QURBANLI

800 000

800 000

550 000

250 000

100 000

REKORDREKORD  
KLUBLARIMIZINKLUBLARIMIZIN

TRANSFER XƏRCLƏRITRANSFER XƏRCLƏRI
FAIQ TAHIROV

JUNINYOAYAZ 
QULIYEV

ANDRE 
ŞINYAŞIKI

YURI 
MATIAS

JUNINYO
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